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kat dotaci na tolik potřebnou obnovu 
těchto ploch. Jsem moc ráda, že se nám 
nakonec s kolegy po dlouhé diskusi po-
dařilo dosáhnout shody na tom, že je 
čas tuto záležitost jednou provždy vyře-
šit a umožnit tak klubům žádat o dota-
ce. Celý proces směny bude určitě ještě 
několik měsíců trvat, ale nyní, na rozdíl 
od minulosti, už to světlo na konci tu-
nelu vidíme a já bych tímto ráda všem 
kolegům zastupitelům poděkovala za 
to, že tento záměr podpořili.

Milí Úvaláci, přeji vám ze srdce krásné 
slunečné léto plné pohody a skvělých 
zážitků, vychutnejte ho plnými doušky.

●  Bc.�Markéta�Rydvalová,� 
starostka města

Milí sousedé, Úva-
láci,
s příchodem léta 
se otevřelo i naše 
koupaliště. Stejně 
jako v uplynulých 
letech je pro vás 
tento prostor při-
praven, abyste zde 
mohli trávit ať už 
odpočinkem nebo 
aktivně svůj vol-
ný čas. Budu moc 

ráda, když ho podpoříte svou návště-
vou. V minulém čísle jsem vám psala  
o přípravách a realizaci sportoviště těs-
ně přiléhajícího k jeho areálu. Vzhle-
dem k tomu, že není již z časových dů-
vodů reálné dokončit sportoviště před 
začátkem hlavní sezony koupaliště, 
tedy před letními prázdninami, rozhod-
li jsme se jeho realizaci odložit až po 
jejím skončení, tedy na letošní podzim. 
Rádi bychom vám tak dopřáli, abys-
te si společně se svými blízkými mohli 
nerušeně užívat volných chvil v hor-
kých dnech bez toho, aby vám kousek 
od deky jezdily bagry. Se zhotovitelem 
jsme se domluvili, že nastoupí k reali-
zaci na začátku září, takže pokud nám 
bude počasí přát, nějaký první turnaj by 
ještě v letošním roce mohl klapnout.

Pokročili jsme také v projektu zkapa-
citnění ČOV. Na základě výběrového 
řízení byl vybrán zhotovitel, se kterým 
bude, pokud vše půjde dobře, v prů-
běhu července podepsána smlouva, 
samotnou realizaci v tuto chvíli směřu-
jeme na podzim letošního roku.

Také projekt svazkové školy se dostal 
do další fáze, projekt pro stavební po-

volení byl dokončen a byla podána žá-
dost o stavební povolení, kterou jsme 
se stejně jako všichni ostatní stavebníci 
snažili podat právě do konce června,  
a to z důvodu „nástupu“ nového staveb-
ního zákona, který je stále prezentován 
jako pro všechny účastníky zjednodu-
šení celého řízení. Pravda je taková, 
že ve chvíli, kdy pro vás píši tyto řádky, 
tedy necelé 2 týdny před jeho ostrým 
spuštěním, stále stavební úřad nemá  
k dispozici vybavení od MMR, na kte-
rém by měli od 1. 7. letošního roku jeho 
úředníci pracovat, a systém, ve kterém 
bude celé řízení fungovat, jsme zatím 
viděli pouze z rychlíku. Stavební úřa-
dy po celé republice kolabují, protože 
úředníci ve velkém odcházejí a nikdo  
z nás vlastně pořádně neví, co se po 
tom magickém datu vlastně bude dít.

Během posledního měsíce se poda-
řila obnova dalších ulic a související 
technické infrastruktury. Rozjela se 
také příprava realizace úpravy škol-
ní jídelny, která naplno propukne ve 
chvíli, kdy naše děti opustí školní lavice  
a bude možné se naplno pustit do reali-
zace. Věříme, že připravovaná akce po-
může ke zlepšení stavu, který v jídelně 
vzhledem k její kapacitě stále panuje.

Na posledním zastupitelstvu, které 
bylo svoláno v mimořádném termínu, 
se také definitivně podařilo schválit zá-
měr na směnu pozemků města s Lesy 
ČR. Jedná se kromě jiného o pozemky 
pod sportovišti v areálu tenisového  
a fotbalového klubu Úvaly. V minulos-
ti došlo bohužel k tomu, že byla tato 
sportoviště vybudována na pozemcích, 
které nevlastnilo město a díky tomu ne-
měli jak fotbalisti, tak tenisti šanci zís-

SLOVOSLOVO
STAROSTKYSTAROSTKY

UPOZORNĚNÍ PRO PISATELE
Příspěvky�prosím�zasílejte�na�
email�redakční�rady
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jej v minulém čísle upozadili, a v tom-
to článku vám přinášíme veškeré de-
taily. Pokračujeme tedy detailnější 
odpovědí paní starostky na projekty 
města z minulého čísla ŽÚ. 

V červnovém čísle jsme se v článku  
s rozhovorem s paní starostkou Mar-
kétou Rydvalovou dostali k tématu 
Svazkové školy Povýmolí. Toto téma 
je samo o sobě tak obsáhlé, že jsme 

POKRAČOVÁNÍ�ROZHOVORU�S�PANÍ� 
STAROSTKOU�MARKÉTOU�RYDVALOVOU

Svazková škola je největší investiční pro-
jekt města s cenou okolo jedné miliardy 
korun. 

Vzhledem k tomu, že jsme v letošním 
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roce měli více prvňáčků, než bylo možné 
přijmout do ZŠ Úvaly, museli jsme bohu-
žel přistoupit k losování. I díky úspěchu 
páťáků při přijímacím řízení na víceleté 
střední školy se nám nakonec podařilo 
až na jednotky umístit i ty děti, které 
jsme původně na základě losování mu-
seli odmítnout. Do Svazkové základní 
školy v Jirnech by tak mělo od září na-
stoupit 8 úvalských dětí. Zhruba polovi-
na z nich se do Svazkové základní školy 
Povýmolí hlásila prioritně, ostatní byli 
přijati z důvodu odmítnutí jejich žádosti 
v ZŠ Úvaly.

Za dobu od mého zvolení se nám po-
dařilo v projektu nové svazkové školy 
udělat velký pokrok. Získali jsme po-
zemek, který jsme do té doby neměli. 
Prošli jsme přes soutěž na projektanta  
a podali jsme žádost o sloučené staveb-
ní povolení pro parkoviště školy a pro 
školu samotnou. Velmi ambiciózní plán 
je (ale věřím, že vyjde), že bychom do 
konce roku mohli mít stavební povolení 
a v první polovině příštího roku začít sta-
vět. V tuto chvíli probíhá výběrové řízení 
na zhotovitele rozšíření ČOV. Zdánlivě 
to může vypadat, že tyto projekty spolu 
nesouvisí, ale pokud nebudeme mít zka-
pacitněnou ČOV, budeme mít problém 
s připojením školy. Stavbu ČOV bychom 
chtěli začít ještě v letošním roce, takže 
zatím to vypadá, že by mělo vše vyjít  
a ČOV by měla být hotová před tím, 
než bude třeba připojit školu. Jedná se 
o velké projekty, které vyžadují celkem 
náročnou koordinaci, ale zatím se nám 
daří.

Projekt svazkové školy se už řeší mnoho 
let. Často slýchám kritiku, že jsme za-
spali a nedokázali včas reagovat na pre-
dikovaný demografický vývoj. V tomto 
ohledu ale musím říci, že se jedná spíše 
o nevědomost a neznalost souvislostí 
těch, kteří tento názor prezentují. Ráda 
bych naopak ocenila předchozí vede-
ní města společně s ostatními starosty 
svazku, kteří se ve velkém předstihu 
snažili na predikovaný stav reagovat. 
Tento projekt se dlouhodobě potýkal se 

systematickým napadáním výběrových 
řízení jednou jedinou firmou. Detaily 
nyní raději neuvádějme, každopádně 
toto mělo zásadní vliv na ono zdržení, 
které ve mně podporuje mou součas-
nou snahu poukázat na to, že zákon  
o zadávání veřejných zakázek, i když byl 
asi původně myšlen dobře, v tuto chvíli 
nahrává spíš těm, kteří chtějí z nějakých 
důvodů škodit. Je to jako se spoustou 
věcí u nás, myšlenka je dobrá, ale to co 
z ní nakonec vzejde je spíš na škodu.  
V našem případě se konkrétně jednalo 
o to, že jsme asi pro každého z pocho-
pitelných důvodů nechtěli, aby tento 
projekt za zhruba miliardu realizoval 
a teď mi odpusťte ten výraz „Franta  
z garáže“, ale dodavatel, který bude mít 
prokazatelně dostatek zkušeností a za 
sebou silný kapitál, abychom elimino-
vali riziko, že tento projekt nebude do-
končen. Tento argument ale neuspěl  
s tím, že jsme nastavili příliš přísná krité-
ria....k tomu opravdu nemám co dodat. 
Má zkušenost je taková, že ať napíšete 
výběrové řízení sebelépe, tak když ně-
kdo bude chtít, tak vám ho vždy může 
shodit, aniž byste měl záměr někoho 
poškodit či vyřadit. Toto je přesně to,  
s čím se město, resp. svazek obcí, potý-
kal posledních několik let a já doufám, 
že to máme všechno za sebou a že se 
nám ten projekt podaří dokončit. Jsme 
úzce v kontaktu s MŠMT, což je posky-
tovatel dotace, a podmínky dotace jsou 
jasně dané, do konce roku 2027 musí 
být škola zkolaudována, na čemž usi-
lovně pracujeme. V tuto chvíli je harmo-
nogram nastaven tak, abychom školu 
otevřeli již v září 2027 právě kvůli již zmí-
něné situaci s nedostačující kapacitou 
úvalské základní školy. 

Jako máma dvou školou povinných dětí 
si plně uvědomuji, že jsme v tuto chvíli  
v situaci, která není komfortní pro 
děti ani pro rodiče. Každopádně budu 
upřímná a otevřeně říkám, že víme, že 
situace, kterou jsme letos na naší ZŠ 
řešili, se bude s největší pravděpodob-
ností opakovat i příští rok znovu a ještě v 
roce 2026. Proto děláme vše proto, aby-
chom novou školu postavili co nejdříve. 

Tímto jste mi částečně odpověděla 
na další otázku. V dubnu jste přála 
rodičům a dětem k zápisu, aby to byl 
hezký zážitek, ale v době po zápisech 
se mezi rodiči hodně diskutovalo 
právě ono losování dětí na základní 
škole. Z toho byli rodiče velmi smutní  
a frustrovaní. Nejen z onoho procesu 
samotného, ale i z potenciálního vý-
sledku, že by jim děti mohly skončit 
ve Svazkové škole v Jirnech. Na první 
pohled to možná není tak zřejmé, ale 
to losování se týkalo 60 % dětí. Body 

zaručující přijetí na základní školu 
získalo jen 40 % dětí, tím pádem zby-
lých 60 % rodičů se třáslo, zda jim 
děti skončí tady nebo v Jirnech, proto 
jsem se chtěl zeptat, zda to čeká bu-
doucí rodiče znovu, což tedy již víme, 
že čeká.

Tahle situace mne vůbec netěší. I přes-
tože nemám děti u zápisu, tak si to moc 
dobře uvědomuji. Tím, že mám doma 
školáky, tak si dovedu představit, co 
rodiče prožívají, a vlastně to prožívám 
s nimi, ale kdyby byla cesta, jak to udě-
lat jinak, tak budu první, kdo bude říkat, 
pojďme tou cestou. Máme jen nějaké 
zákonné možnosti, jak můžeme postu-
povat a nejtransparentnější způsob bylo 
právě losování. Pro realizaci losování 
jsme zvolili online přenos se zástupci 
města, školy, rodičů, aby všichni měli 
jistotu, že vše proběhlo transparentně  
a podle pravidel. Kdyby existoval způ-
sob, jak to odvrátit, tak to udělám, ale 
bohužel to nešlo, a myslím, že jsme zvoli-
li transparentní a fér způsob vůči dětem 
i rodičům, kterých se to týkalo. Na dru-
hou stranu mne mrzí, že Svazková škola 
Povýmolí je vnímána, řekla bych někdy 
až jako trest. Jediným jejím hendikepem 
je lokalita a dostupnost z Úval. Jirenská 
svazková škola je v místě, kde vždy bylo 
školské zařízení a je za mne plně odpoví-
dající požadavkům a představám vzdě-
lávání na prvním stupni. Co se týče kva-
lity vzdělávání, tak aktuálně tam máme 
první a druhou třídu, teď přibude třetí, 
a v každé z nich je do deseti dětí. Učitelé 
znají všechny žáky jménem a pedagog 
může vůči dětem mít téměř individuál-
ní přístup. To je za mě obrovský bonus 
navíc, který v naší základní škole dětem 
bohužel nabídnout nedokážeme. Celá 
situace ale nakonec dopadla tak, že 
se všechny děti do naší Základní školy  
v Úvalech dostaly a do Svazkové školy  
v Jirnech nastoupí právě jen děti, které  
z jakýchkoliv důvodů upřednostňují prá-
vě individuální přístup a menší kolektiv.

Závěrem ještě dodejme, že nejen na 
základě emotivních diskuzí na soci-
álních sítích proběhlo na městském 
úřadu také jednání mezi paní sta-
rostkou a rodiči převážně „nevyloso-
vaných” dětí k vyjasnění celé situa-
ce. Do budoucna je třeba držet pěsti 
realizaci naplánovaného projektu 
svazkové školy, aby byla v tak krát-
kém termínu skutečně zdárně posta-
vena a otevřena, aby nikdo takzvaně 
„neházel vidle” do výběrového řízení 
a aby financování proběhlo s přislíbe-
nou podporu MŠMT.

● �S�poděkováním�za�rozhovor� 
paní�starostce�Aleš�Pilný
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JEDNÁNÍ�ÚVALSKÉHO�ZASTUPITELSTVA�DNE� 
16.�5.�2024�
Ve čtvrtek 16. května 2024 se konalo  
3. zasedání úvalských zastupitelů  
v tomto roce. Starostka města nejprve 
shrnula činnost Rady města Úvaly za 
období od 21. 3. 2024 do 16. 5. 2024. 
Rada se zabývala mimo jiné změnou 
územního plánu města Úvaly č. 14 (kon-
cem června proběhlo veřejné projed-
nání) a realizací projektu sportoviště 
v těsném sousedství koupaliště. Stá-
licí městské agendy je i problematika 
projektu vodovodního přivaděče Jirny  
a svazková škola na Hostíně. 

Zastupitelé vzali na vědomí zápis z jed-
nání kontrolního výboru č. 1/2024 ze 
dne 2. 5. 2024. Předseda kontrolního 
výboru Mgr. Dvořáček seznámil přítom-
né s kontrolní zprávou ve věci měsíční-
ku Život Úval a plánem kontrol na další 
období a současně oznámil, že z osob-
ních důvodů rezignuje ke konci června 
na post předsedy kontrolního výboru. 
Následně pohovořil detailně o prove-
dené kontrole – prověření postupu při 
výběrovém řízení na tisk a grafické zpra-
cování měsíčníku Život Úval. V detailně 
zpracované kontrolní zprávě je konsta-
továno, že všechna výběrová řízení byla 
vypsána po právní stránce řádně, byla 
zadavatelem zrušena zcela po právu  
a všechny smlouvy s vybranými uchaze-
či byly uzavřeny řádně. K tomuto bodu 
byla vedena delší diskuse. 

V dalším bodě jednání úvalští zastupi-
telé schválili rozdělení hospodářských 
výsledků příspěvkových organizací zři-
zovaných městem Úvaly: Základní škola 
Úvaly – rezervní fond ve výši 237 214,99 
Kč, Městský dům dětí a mládeže Úvaly – 
fond odměn ve výši 280 000 Kč a fond 
rezervní ve výši 369 584,54 Kč. Mateřská 
škola Úvaly – fond reprodukce majetku 
a investic ve výši 513 290,10 Kč. Ředitelé 
těchto příspěvkových organizací zřizo-
vaných městem Úvaly požádali o roz-
dělení hospodářského výsledku za rok 
2023. Školské příspěvkové organizace 
za rok 2023 hospodařily se ziskem.

Rovněž bylo schváleno přidělení finanč-
ních prostředků pro sportovní a zájmo-
vé organizace v Úvalech v programo-
vých dotacích pro rok 2024 nad 50 000 
Kč takto: SK Úvaly, z.s. 210 000 Kč – pro-
vozní náklady, Sport Úvaly, z.s. – 210 000 
Kč provozní náklady, TJ Sokol Úvaly, z.s. 
– 145 000 Kč provozní náklady a 140 000 
Kč – údržba.

Zastupitelé v dalším jednacím bodě vzali 

na vědomí zápis č. 2/2024 z jednání vý-
boru pro investice, výstavbu a územní 
plánování ze dne 9. 4. 2024. Výbor se 
zabýval několika projekty, které jsou 
realizovány v katastru města:  1. Úvaly 
– Hostín – II. Etapa – komunikace – vo-
dovod a splašková kanalizace, 2. „Výmo-
la Úvaly“ (naproti PT servis, s.r.o., v ulici 
Purkyňova) – záměr výstavby polikliniky 
a mateřské školky., 3. Návrh parcelace 
pozemku č. 3478/3, 4. Soubor staveb 
nám. Svobody Úvaly, 5. Přeložka silnice 
II/101 Úvaly - Říčany. 

Dále bylo odsouhlaseno uzavření Do-
datku č. 3 k Plánovací smlouvě pro ulici 
Arnoštova č. p. 374 mezi městem Úvaly 
a společností Parketárna byty, s.r.o. Dů-
vodem uzavírání dodatku jsou změny  
v přístupu k bytovému domu, a to přes 
komunikaci na jižní straně a po chodní-
ku na severní straně. Příslušné komuni-
kace zůstanou v soukromém vlastnictví 
a městu nebude předávána žádná jejich 
část. Dále byly upraveny počty parkova-
cích stání a kontejnerové stání. 

Zastupitelé rovněž souhlasili s odeslá-
ním žádosti o bezúplatný převod po-
zemku č. 3088/3 Státnímu pozemkové-
mu úřadu. Jedná se o pruh pozemku 
podél komunikace v ulici Horova poblíž 
bývalého parkoviště u koupaliště. 

Zastupitelé také zrušili své usnesení  
č. Z-147/2023 ze dne 14. 12. 2023, kte-
ré se týkalo darovací smlouvy na podíly 
několika pozemků. Dárkyně se rozhod-
la, že městu Úvaly tyto pozemky darovat 
nechce.

Zastupitelé souhlasili s uzavřením da-
rovací smlouvy na darování spolu-
vlastnického podílu 1/6 na pozemku  
č. 3521/1 a 3521/2 (roh ulice V. Špály), les-
ní pozemek, a podílu 1/6 u na pozemku  
č. 1667/1 (komunikace Kollárova) od 
soukromé osoby.

Byla odsouhlasena kupní smlouva mezi 
městem Úvaly a soukromou osobou na 
koupi podílů 10/24 pozemků č. 1549/6, 
1524 a 1522/1, za celkovou kupní cenu 
39 088 Kč. Jedná se o pozemky v ulici 
Maroldova a Pražská.

Další bod vyvolal diskusi v rámci zastu-
pitelstva a byl nakonec stažen z jednání 
bez dalšího projednávání. Záležitost se 
týkala potenciální koupě 1/3 pozemků 
č.  3475/8, 1726/2 a 2249/2 za celkovou 
kupní cenu 532 726 Kč. Jedná se o po-

zemky v ulici Seifertova a Hakenova.  
S vlastníkem bude probíhat další jed-
nání.

Zastupitelé vyjádřili nesouhlas s vyhláše-
ním záměru na směnu několika pozem-
ků mezi městem a soukromým vlastní-
kem. Jedná se o pozemky pod účelovou 
komunikací na Vinici a její okolí. 

Zastupitelé měli ve svých materiálech 
informaci ve věci směny pozemků mezi 
městem Úvaly a státním podnikem Lesy 
České republiky. Celkem jde o plochu  
4 716 m2 pozemků v lesním porostu na 
Vinici a v ulici V. Špály. Návrhem je smě-
na těchto pozemků ve vlastnictví LČR, 
s.p., za adekvátní část pozemku města 
Úvaly v Králičině. Směna je nutná z dů-
vodu umístění inženýrských sítí přes 
lesní porost do obytné lokality Vinice  
a vedení splaškové kanalizace v ul. 
V. Špály. Dále se jedná o pozemky ve 
vlastnictví Lesů České republiky, které 
využívají zájmové spolky TC a SK Úvaly. 
Na tyto pozemky byly vypracovány zna-
lecké posudky. Prodejní cena (pozemky 
LČR) činí 2 392 420 Kč, Prodejní cena 
(pozemky města) činí 380 700 Kč. Dopla-
tek ze strany města činí 2 011 720 Kč. 
Během diskuse k tomuto bodu zazněly 
racionální argumenty pro a proti realiza-
ci této směny. Usnesení nakonec nebylo 
schváleno.

Zastupitelé nesouhlasili s vyhlášením zá-
měru prodeje části pozemku č. 3268/56 
o výměře cca 5 m² za účelem rozšíření 
vjezdu na pozemek soukromého vlastní-
ka, který o odkup projevil zájem.

V dalším bodě zastupitelé souhlasili  
s dělením pozemku č. 1717/1. Jedná se 
o pozemek státního podniku Ředitelství 
silnic a dálnic, úseku výstavby silnic. 
Rozdělení pozemku je nutné na základě 
zaměření skutečného stavu po realizaci 
„Přestavby křižovatky silnic I/12 x II/101 
u Úval“.

V posledním bodě jednání zastupite-
lé vzali na vědomí informaci od Úřadu 
pro zastupování státu ve věcech majet-
kových ve věci bezúplatného převodu 
pozemků. Město Úvaly obdrželo dne 
21. 3. 2023 informaci od Úřadu pro za-
stupování státu ve věcech majetkových 
(ÚZSVM), že v souvislosti s novou stra-
tegií Ministerstva financí ČR je výrazně 
zjednodušený převod nepotřebného 
státního majetku ve prospěch obcí  
a krajů. Na základě výše uvedeného bylo 
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zažádáno dle této nové metodiky o bez-
úplatný převod nemovitostí. Dle vyjád-
ření ÚZSVM však město Úvaly u těchto 
pozemků může zažádat pouze o přímý 
prodej. Jedná se o pozemky v blízkos-
ti pozemků ve vlastnictví města Úvaly 
konkrétně o pozemky u komunikací či 
v blízkosti lesa. Zastupitelé souhlasili  
s odesláním žádosti o úplatný převod 
několika těchto pozemků. 

Občané se dotazovali na výběrová říze-
ní v souvislosti s přípravou městského 
měsíčníku Život Úval v souvislosti s po-
danými nabídkami v jednotlivých vyhlá-
šených výběrových řízeních. Další připo-

mínky zazněly k typu oplocení nového 
hřiště v Radlické čtvrti (město doposud 
nepřevzalo).

Dotazy zastupitelů zazněly v souvislosti 
se zachováním stavu úvalského želez-
ničního přejezdu a ke zjednosměrnění 
ulice Bulharská v oblasti Starých Slovan.

Link na jednání úvalského zastupitel-
stva dne 16. 5. 2024 –  viz scan QR kód.

Délka jednání: 2:01 hod.

  ●  Marek�Mahdal,  
člen redakční rady Života Úval

SLOVO�MÍSTOSTAROSTY�O�HOSPODAŘENÍ�
MĚSTA�ÚVALY�ZA�ROK�2023

Celkové výdaje 298 mil.
-   běžné výdaje 167 mil.
-   kapitálové výdaje 131 mil.
-   splátky úvěrů 75 mil.

Nejvyšší část z běžných výdajů tvoří 
mzdové náklady 42 mil, příspěvky zříze-
ným příspěvkovým organizacím 54 mil. 
a z toho technické služby města 35 mil.

Po přezkoumání hospodaření územní-
ho celku města Úvaly za rok 2023 ne-
byly zjištěny žádné chyby nebo nedo-
statky.

Děkuji za spolupráci v rámci odborů 
města a hlavnímu ekonomickému od-
boru za dobrou práci.

●  Alexis�Kimbembe,� 
místostarosta MěÚ

za poslední 4 roky, to je dobrá zpráva. 
Město je schopno splácet své závazky, 
ale jak víte, musíme rozšířit ČOV a měs-
to si musí opět půjčit cca 100 mil, tento 
projekt je zásadní pro rozvoj města.

Výsledek hospodaření města je 98 mil. 
a zůstatek na účtu ke konci roku 2023 
činil 14 mil.

Závěrečný účet města, to je čerpání fi-
nančních prostředků na základě schvá-
leného rozpočtu a dalších rozpočtových 
opatření schválených v roce 2023, bylo 
schváleno pět rozpočtových opatření.

Celkové příjmy 314 mil., z toho
–   daňové příjmy 183 mil.
–   nedaňové příjmy 35 mil.
–   přijaté transfery (dotace) 97 mil.
-   čerpání úvěru 59 mil.

Zastupitelstvo schválilo dne 20. 6. 2024 
účetní závěrku, závěrečný účet města 
Úvaly za rok 2023 a zprávu auditora  
o výsledku přezkoumání hospodaření.

Nedílnou součástí účetní závěrky kro-
mě přehledu čerpání rozpočtu (FIN 
2-12), rozvahy a výkazu zisku a ztrát 
jsou také inventarizace majetku, po-
hledávek, závazků, cenin a finančního 
majetku.

Město hospodaří velmi dobře, bez zá-
sadních problémů, dlouhodobý ma-
jetek města se zvýšil o 31 mil., dluh 
města se postupně snižuje. Dle práv-
ního předpisu upravujícího rozpočto-
vou odpovědnost, který nám ukládá 
ustanovení § 2 odst. 2 písm. I) zákona 
č. 420/2004 Sb., je norma 60 %. Dluh 
města K 31. 12. 2023 činil 135 mil., ne-
překročil 60 % průměru jeho příjmů 

V roce 2023 vytřídilo město Úvaly, díky 
pečlivosti a úsilí svých občanů, 576 559 
tun odpadu, který se předal k dalšímu 
využití. Jedná se o papír, plasty, sklo, 
kovy, nápojové kartony a další komo-
dity v rámci tříděného sběru. Úvaly tak 
přispěly ke zlepšení životního prostředí  
a snížení uhlíkové stopy. Jak moc se Úvaly 
podílely na úspoře emisí, se můžete do-
zvědět v přiloženém osvědčení, vydaném 
společností EKO-KOM, a.s., která eviduje 
díky třídění odpadu v ČR celkové snížení 
emisí o 999 054 tun CO2 ekvivalentu. Dě-
kujeme všem za jejich píli a snahu.

●  Odbor�životního�prostředí� 
a�územního�rozvoje

OSVĚDČENÍ�O�
ÚSPOŘE�EMISÍ

Letos se podruhé mohli obyvatelé Úval 
svými návrhy a hlasy podílet na zlepšo-
vání života v našem městě. Pro 7 projek-
tových návrhů nakonec hlasovalo celkem 
124 Úvalaček a Úvaláků. Minimální hrani-
ci čtyřiceti hlasů, které jsou podmínkou 
pro realizaci projektu, se podařilo pře-
kročit pouze jednomu projektu: „Cesta 
skrze porost z ulice Seifertova směrem  
k ulici Pražská“. Návrh, který připravil 
pan Jan Brabenec, získal 48 hlasů. Roz-
počet tohoto projektu je odhadován na 
150 000 Kč. Gratulujeme!

Blance Viktorové se s podařilo pro návrh 
„VEŘEJNÉ HŘIŠTĚ PRO PSY, PSÍ AGILITY“ 
získat 36 hlasů. Třetí projekt v pořadí 

VÝSLEDKY�HLASOVÁNÍ�PAROZ�
2024

„Úprava prostoru před školní jídelnou ZŠ 
Úvaly“ obdržel 22 hlasů. 

Vítězný projekt bude realizován v druhé 
polovině roku 2024. Kompletní výsled-
ky včetně popisu jednotlivých projektů 
najdete na webových stránkách parozu 
Moje obec – participativní rozpočet (kr-
-stredocesky.cz).

Děkujeme všem, kteří věnovali svůj čas 
vylepšování našeho společného prostře-
dí a přihlásili své návrhy. Taktéž děkuje-
me všem hlasujícím.  

●  Jana�Svatošová,
projektový manažer
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Město Úvaly

00240931

 14 465 223

tun

MJ

tun 374,862182,289

Mobilem už dneska běžně platíme, kolikrát  
v něm máme většinu věrnostních karet  
a plastových karet nám tak v peněžence zbývá 
poskrovnu. 

V lednu tohoto roku stát spustil elektronic-
kou verzi občanského průkazu (OP) v mobilu, 
a i když nám podle harmonogramu vznik-
ne povinnost tuto podobu OP akceptovat až 
v roce 2025, můžete se na Městském úřadě 
Úvaly pomocí mobilu prokázat už dnes. Plas-
tové OP zůstanou i nadále v platnosti.

Návod, jak si pořídit občanský průkaz v mobi-
lu, najdete na: https://edoklady.gov.cz/ 

●  Miloš�Ulrich,� 
místostarosta města

DIGITALIZUJEME,� 
AKCEPTUJEME�
OBČANKY� 
V�MOBILU�
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platně vydáme na sociálním oddělení, 
odbor správní Městského úřadu Úvaly. 
S paní Křivancovou vyplníte jednodu-
chou žádost a Kartu úvalského seniora 
dostanete na počkání.

 Již od 1. září 2024 začne v Úvalech fun-
govat tzv. senior taxi. K jeho využití se 
úvalský senior či seniorka bude muset 
prokázat Kartou úvalského seniora. 
Tuto kartu vám od 1. srpna 2024 bez-

SENIOR�TAXI�–�JAK�SI�VYŘÍDIT�KARTU� 
ÚVALSKÉHO�SENIORA?�

Paní Křivancová vám též zodpoví vaše 
další případné dotazy, neváhejte se na 
ni obrátit.  

●  Miloš�Ulrich,� 
zastupitel města

PRVNÍ�ABSOLVENTI�UNIVERZITY�TŘETÍHO�VĚKU�
přednášek naleznete už tradičně na 
informačním letáku, který naleznete  
v knihovně, na městském úřadě nebo 
v DPS.

Přeji příjemné prožití léta!

●  Miloš�Ulrich,�zastupitel města

která seniory a seniorky provázela po 
celou dobu studia, byla jim oporou  
a pomáhala utvářet velmi přátelské 
prostředí. Gábino, moc děkuji!

A co dál? Od října 2024 otevíráme dal-
ší kurzy, tentokrát Santini a Naše stro-
my. Podmínky studia a harmonogram 

Je to jen pár týdnů, co úvalští senioři  
a seniorky úspěšně zakončili první 
kurzy Virtuální univerzity třetího věku. 
Studenti-senioři měli možnost studia 
dvou odlišných témat – Každodenní ži-
vot v barokních Čechách a na Moravě  
a Kouzelná geometrie. Největší oblibě 
se těšil prvně jmenovaný kurz, ale našli 
se i tací, kteří se rozhodli pro „dvouo-
bor“ a absolvovali oba kurzy. 

Chci touto cestou ještě jednou všem 
poblahopřát a hlavně poděkovat za je-
jich aktivní účast, protože bez nich by-
chom tento projekt v Úvalech nemohli 
rozjet. 

Velké díky patří také našim knihovni-
cím, zejména pak Gabriele Modřanské, 
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skoro kvetoucí, zdobí v Jiráskově ulici.

… před volbami TSMÚ likvidovaly zmíra-
jící jehličnany z betonových truhlíků na 
parkovišti u DPS.

… na Pražské u budovy sídla městské 
policie a lékařky vyrostl další dodavatel-
ský box.

… je dokončena oprava Štefánikovy uli-
ce a jí přilehlé Hakenovy. Jen povzdech 
seniorů zaznívá – škoda, že nebyl do-
tažen k dokonalosti celý chodník, který 
spojuje opravenou ulici s náměstím Svo-
body, aby se lépe chodilo na zdravotní 
středisko.

… pro ty, jež nemají fb nebo vůbec in-
ternet závažná informace HAVÁRIE 
– ÚNIK ZÁVADNÝCH LÁTEK. „V neděli  
2. 6. 2024 byl nahlášen únik závadných 
látek do pravostranného přítoku vod-
ního toku Výmola v ulici Dobročovická. 
V dešťové kanalizaci bylo zjištěno větší 
množství závadných látek, podle vzhle-
du a zápachu se pravděpodobně jedná 
o vyjeté motorové oleje a ropné látky. 
Vlivem mohutných srážek se menší část 
těchto látek dostala do vodního toku Vý-
mola a stopové množství bylo zazname-
náno také v rybníku Fabrák.

Na místo byly přivolány jednotky HZS 
Středočeského kraje, zástupci odboru 
životního prostředí Brandýs nad Labem 
- Stará Boleslav a celá akce je koordino-
vána v režimu krizového řízení. Na místě 
byly instalovány norné stěny a byly ode-
brány vzorky z kanalizační sítě.

Od začátku akce byly na místě přítom-
ni členové vedení města společně se 
zástupci technických služeb, městské 
a státní policie a specializované firmy, 
která byla na místě celou noc pro pří-
pad dalších zjištěných úniků. V pondělí 
ráno se sešel krizový štáb města, který 
jednal o dalším postupu řešení havárie  
a nastavil další kroky, které budou činěny  
v souvislosti s určením zdroje znečištění 
a odstraněním škod,“ sděluje Markéta 
Rydvalová, starostka města.

… veřejně se vedení města ptá na fb 
paní J. H. na kapacitu mateřských škol  
v Úvalech: …“ V minulém roce byla 
mnohokrát slibována dostavba MŠ bu-
dova Cukrovaru a tím navýšení kapaci-
ty školky o dalších 50 míst. Od začátku 
roku 2024 však v rámci zasedání zastu-
pitelstva či v Životě Úval o tom nepadla 
jediná zmínka a ve výčtu aktivních pro-
jektů též dostavba zmiňována nebyla. 
Náhodou jsem zahlédla zápis z jednání 
školské komise, kde bylo uvedeno, že 
přístavba v září 2024 nebude.

V roce 2023 se dostaly v rámci zápi-
su děti narozené začátkem března, lze 
usuzovat, že téměř 1/4 dětí narozených  
v květnu toto štěstí nemělo. 

Jak to bude letos? …“ Paní starostka rea-
guje: „Projekt přístavby MŠ Bulharská se 
zdržel v souvislosti s přípravou projektu 
a rozpočtu akce. Plánovaná kapacita na-
výšení je 48 míst. Do září letošního roku 
to určitě nestihneme, ale děláme vše 
proto, aby to bylo co nejdříve. Jakmile 
bude pavilon připraven, otevřeme ho.

Skutečnou potřebu míst budeme znát až 

VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…
po zápisech, které proběhnou na začátku 
května. Pro zajištění dostatečné kapaci-
ty míst do doby, než se podaří dostavět 
pavilon v MŠ Bulharská zvažujeme něko-
lik variant. Tou nejpravděpodobnější se  
v tuto chvíli zdá cesta dětské skupiny.

To, jaké řešení nakonec ale bude nej-
vhodnější, se ukáže až bude jasné, jaká 
je skutečná potřeba…“

… od června se prodávaly na trhu den-
ně jahody, ovšem počasí jim trochu ne-
přálo, po týdnu již na stánku nebyly tak 
kvalitní. Prý bude celé léto k mání ovoce 
z Česka a Slovenska.

… také bylo dva dny otevřené koupali-
ště, což využilo cca 50 návštěvníků, ale 
po ránu jen hrstka. Počasí opět zhatilo 
začátek sezony, snad bude líp.

… na nádraží a u kostela natáčela ČT1 
pro Zprávy z metropole část pořadu  
s nabídkou výletů kolem Úval. S mode-
rátorkou hovořil Jan Psota a kronikářka.

… o město v zeleni se starají i poklopy, 
patrně dešťové kanalizace, jeden z nich, 
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… 13. 6. jako každoročně odstartoval za 
přítomnosti prezidenta republiky Petra 
Pavla z Opletalovy ulice tradiční závod 
Praha – Bratislava, 1 000 mil českoslo-

a stále má startovní číslo 14, spolu s ní  
i 120 dalších skvostných veteránů.

●  Zachytila�Alena�Janurová

venských. Znovu Úvaly projel zhruba 
za hodinu veterán Aero 750 sport cou-
pé r. v. 1934. Tato aerovka projela na-
ším městem přes náměstí i v roce 1935  

VOLBY
V pátek a sobotu 7. – 8. 6. probíhaly  
v ČR volby do Evropského parlamentu. 
Šlo o desáté parlamentní volby od první 
přímé volby do Evropského parlamentu 
v roce 1979 a první volby po brexitu.

Volby vyhrálo ANO 2011, celkově získa-
lo 26,14 % hlasů a 7 mandátů v Evrop-
ském parlamentu. Následovala koalice 
Spolu, která získala 22,27 % hlasů a 6 
mandátů. Mandáty pak získaly ještě ko-
alice Přísaha a Motoristé, koalice Stači-
lo!, koalice Starostové a osobnosti pro 
Evropu, Piráti a koalice SPD a Trikolora. 
Volební účast činila 36,45 %. Z dosavad-
ních českých voleb do europarlamentu 
byla tato účast nejvyšší.

Jak dopadly v Úvalech?

V evropských volbách v roce 2024  
v obci zvítězilo uskupení:
SPOLU (ODS, KDU-ČSL, TOP 09) – účast 
občanů 46,57%

●  Alena�Janurová

MUDr. Maříková
DOVOLENÁ

22. – 26. července
12. – 18. srpna pouze akutní případy,  

ordinace bez sestry
19. – 30. srpna 

Podrobnosti na:
www.centrumpraktickemediciny.cz

MUDr. Karásková
DOVOLENÁ

8. července
2. – 13. září

Ordinační hodiny červenec + srpen
     pondělí   12 – 17

úterý – čtvrtek  8 – 12,30
        pátek  8 – 12

Podobu úvalského prvního ročníku na-
víc můžete ovlivnit i vy.

Každý má totiž možnost se zapojit! 
Chcete pomoci při organizaci a koor-
dinaci akce? Můžete půjčit stoly a žid-
le nebo třeba stroj na cukrovou vatu? 
Máte chuť uspořádat bleší trh nebo tur-
naj v piškvorkách? Umíte plést košíky  
z pedigu, drátkovat či drhat, žonglovat, 
tančit nebo kouzlit? Hrajete na kyta-
ru, na bongo, zpíváte? Přineste domá-

Zažít město jinak! Letos 21. 9. 
poprvé v Úvalech.

Výzva pro všechny sousedy, 
zažijte Úvaly jinak!

Zažít město jinak jsou sousedské slav-
nosti, které už od roku 2006 sbližují 
sousedy a oživují veřejný prostor čes-
kých měst. Letos poprvé budete mít 
příležitost zažít jinak i Úvaly. 

ZAŽÍT�MĚSTO�JINAK!�
cí dobroty na společný stůl. Přijďte se  
o své superschopnosti podělit s ostat-
ními. Neváhejte a zapojte se tak, jak jen 
vaše možnosti dovolí!

Zažít Úvaly jinak je příležitostí poznat 
zajímavé lidi z celého města, sdílet  
s nimi svou tvorbu či dovednosti nebo 
se naopak od nich naučit, co umí, po-
povídat si, pobavit se a užít si příjemný 
den. 
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Napište nám na zazituvalyjinak@gmail.com nebo zavolejte 
na 775141910 (Honza) nebo 775 071 637 (Filip) a zapojte se! 

Pojďte s námi spolutvořit město, ve kterém chceme žít!

RÁDI FOTÍTE?

Pošlete vaši fotografii na téma úvalského viaduktu Devět ka-
nálů na výstavu fotografií „V hledáčku je Viadukt”.

TŘÍDĚNÉ�ODPADY�–�
JAK�SPRÁVNĚ�TŘÍDIT!
Papír

Co lze vhodit do nádoby: noviny, časopisy, knihy bez desek, 
krabice, kartony, obaly (od potravin a dalšího zboží), účten-
ky, složenky a papírové etikety, kancelářský papír i se spon-
kami, katalogy, sešity, diáře, obálky i ty s okénkem a mnoho 
dalších papírových výrobků.
Co nelze vhodit do nádoby: znečištěný papír (od barev, 
olejů, krve…), laminovaný a voskový papír, kopírovací papír, 
použitý toaletní papír a papírové kapesníky, další hygienic-

ké potřeby (vložky, pleny…), nápojové 
kartony (ty patří do oranžových kontej-
nerů), plata od vajec, roličky od toalet-
ního papíru.

Papír též můžeme odnést na sběrný 
dvůr. Rozhodně nedoporučujeme pálit 
různé druhy papírů a papírových oba-
lů, jako jsou barevné letáky a časopisy 

nebo lepenky, a to ani v kamnech, ani na otevřeném ohništi. 
Při spalování unikají do ovzduší škodlivé látky, které vdechu-
jete a z nichž mnohé jsou rakovinotvorné!!!

   
Plasty

Co lze vhodit do nádoby: fólie, sáčky, 
plastové tašky, sešlápnuté PET láhve, 
obaly od pracích, čistících a kosmetic-
kých přípravků, kelímky od jogurtů, mléč-
ných výrobků, balící fólie od spotřebního 
zboží, obaly od CD disků a další výrobky 
z plastů. Pěnový polystyren sem vhazuje-

me v menších kusech.
  
Co nelze vhodit do nádoby: mastné obaly se zbytky potra-
vin nebo čistících přípravků, obaly od žíravin, barev a jiných 
nebezpečných látek, podlahové krytiny či novodurové trub-
ky, linolea a jiné výrobky z PVC, automobilové plasty, jedno-
rázové pleny a jiné neplastové odpady.

   
Sklo

Co lze vhodit do nádoby: jakékoliv sklo, 
například lahve od vína, alkoholických  
i nealkoholických nápojů, sklenice od ke-
čupů, marmelád či zavařenin, a to čisté! 
Patří sem také tabulové sklo z oken a ze 
dveří. Vytříděné sklo není nutné rozbíjet, 
bude se dále třídit!

  
Co nelze vhodit do nádoby: keramika a porcelán. Nepatří 
sem ani autosklo, zrcadla nebo třeba drátované sklo, zlace-
ná a pokovaná skla, varné a laboratorní sklo. Vratné záloho-
vané sklo patří zpět do obchodu.

   
Nápojové kartony (tetrapack)

Co lze vhodit do nádoby: krabice od 
džusů, vína, mléka a mléčných výrobků, 
které je potřeba před vhozením do kon-
tejneru řádně sešlápnout.

Co nelze vhodit do nádoby: měkké sáč-
ky, například od kávy a různých potravin 

v prášku, ani nápojové kartony obsahující zbytky nápojů  
a potravin.

Bioodpady

Co lze vhodit do nádoby: listí, tráva, 
plevel, zbytky ovoce, zeleniny, čajo-
vé sáčky, kávová sedlina, zbytky rost-
lin, piliny, dřevní štěpka z větví stromů 
a keřů, hlína z květináčů, spadané ovoce, 
skořápky vajec a ořechů, popel ze dřeva  
a dřevěného uhlí atd.

Výstava fotografií bude součástí výstavy umění s názvem 
ARTkanál, v rámci které svá díla v obloucích Viaduktu před-
staví úvalští autoři (amatéři i profesionálové), budou promí-
tány historické pohlednice Úval, aj. ARTkanál je součástí akce 
Zažít Úvaly jinak.

Bližší informaci o předání fotografie organizátorům najdete 
v zářijovém čísle ŽÚ.

●  Jan�Plašil
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Vstupné 
koupaliště úvaly

 2024

Při platbě vstupného  přijímáme pouze hotovost. neakceptujeme platební karty.
nově příjímáme multisport karty. 

Dospělí

Celý den od 16:00 10 vstupů 

Studenti, 

děti nad 150 cm

170,- Kč 130,- Kč 1300,- Kč

1000,- Kč110,- Kč130,- Kč

Děti do 100 cm

Rodinné vstupné 2+2 

Rodinné vstupné 1+2

(1 dospělý + 2 děti )

ZDARMA ZDARMA ZDARMA 

3800,- Kč340,- Kč480,- Kč

380,- Kč 260,- Kč 3000,- Kč

děti do 150 cm,

důchodci, ztp
110,- Kč 80,- Kč 850,- Kč

parkovné 50,- Kč

Co nelze vhodit do nádoby: zbytky jídel (tzv. gastroodpad), 
kůra z citrusových plodů, jedlé oleje, kosti, maso, kůže, uhy-
nulá zvířata, exkrementy masožravých zvířat, znečištěné pi-
liny a všechny další biologicky nerozložitelné odpady.

   
Odpadní textil

Co lze vhodit do nádoby: veškeré let-
ní i zimní oblečení, obuv, látky (alespoň 
1m2), plyšové hračky (nezhodnocené), 
peřiny, přikrývky, deky, spacáky, utěrky, 
záclony, ručníky, staré hadry, peněženky, 
batohy, kabelky, opasky atd.

Co nelze vhodit do nádoby: netextilní 
materiály, plesnivé, mokré či od chemi-

kálií zašpiněné hadry, zaneřáděné textilie od chemikálií, po-
travin, krve a podobně (odevzdávejte do sběrného dvora).

Kovy
  
Co lze vhodit do nádoby: plechovky od 
nápojů, konzervy od potravin, zátky od 
piva a limonád, alobal a tuby a ostatní 
kovy z domácností (zmačkatelná víčka 
od jogurtů, termixů, folie od tavených 
sýrů a čokolád, šroubovací uzávěry od 
nápojů, zavařovacích sklenic, misky od 
buchet, paštik, prázdné obaly od kosme-
tiky, prázdné tuby od mastí, past a kré-

mů, ešusy, příbory, hliníkové součástky od přístrojů apod.
  
Co nelze vhodit do nádoby: plechovky od barev a jiných 
nebezpečných látek, obaly od jedů, baterie, domácí spotře-
biče a jiná vysloužilá zařízení složená z více materiálů, a to 
ani jejich demontované části. Na sběr všech těchto odpadů 
slouží sběrné dvory.

●  Odbor�životního�prostředí�a�územního�rozvoje

jí, jsou rostliny, kterým stačí vítr, jsou  
i takové, které se spokojí s opylením 
jiným hmyzem nebo dokonce ptáky. 
To je téma na dlouhé povídání. Já měla 
to štěstí, že jsem navštívila milovníka 
včel, ale i ochránce ostatního užiteč-
ného hmyzu. I ten méně užitečný je 
zapotřebí, protože nasytí řadu jiných 

Spolek včelařů je velmi úspěšným úval-
ským spolkem se sedmi desítkami čle-
nů. Pomáhají nejen nám, kdo mají rádi 
med jej pomocí pilných včeliček produ-
kovat. Starají se o ně s láskou a chrání 
tak také přírodu, aby byl květ opylen  
a byla úroda všeho, co včelí pracovnice 
opylovat umí. Ale nejen včelky opylu-

CHRAŇME�NEJEN�VČELY…
živočichů a koloběh úžasného dění  
v přírodě uzavírá. Velká rozmanitost je 
tu odedávna a je dobré ji chránit. 

Ale zpět k návštěvě. Člen včelařského 
spolku, pan Petr Machač, mi předvedl 
ukázkový úl, který ochotně po domluvě 
občas může ukázat i zájemcům z řad 
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Na fb stránkách města čteme pod řa-
dou fotografií – městská policie děkuje:

„… všem, kteří se v sobotu zúčastnili  
v hojném počtu akce Den IZS a techni-
ky. Počasí i atmosféra se nám vydařily.

Největší díky patří všem účinkujícím: 
Technické služby města Úvaly;
K9 RESCUE CZ; SDH Úvaly; Policie České 
republiky; TRANSMED, s.r.o.;
Ředitelství silnic a dálnic – ŘSD; EKO-
-KOM, a.s.“

K tomu lze dodat, že zájem dětí i dospě-
lých o techniku vždy předčí očekávání. 
Ono „ohmatat“ si všechno vlastní ru-
kou, vidět nevídané na vlastní oči, při-
tahuje každoročně nově dorostlé děti, 
ale znovu i ty, které byly loni na velmi 
podobné akci. 

Několik fotografií dokládá, co bylo 
k vidění. Navíc naši hasiči hasili i ží-
zeň a tišili hlad přítomných. Děti 
mohly, co samy pochytily, pak učit 
doma své rodiče. Třeba třídění, řízení  
a přecházení.

●  První�návštěvníky�8.�6.�v�10�hod.� 
a�atmosféru�zachytila�Alena�Janurová

DEN�S�IZS

žáků našich škol. Je to prosklený příby-
tek pro včely a po otevření dvířek, kte-

vidět práci včelstva, které je založe-
no na určité kastovní hierarchii. Včela 
medonosná je sociální hmyz s vysoce 
rozvinutou schopností komunikace. To 
vše lze sledovat na vlastní oči. Je vidět, 
jak včely létavky přinášejí do úlu plné 
košíčky pylu na nožkách a uvnitř pak  
s ním pracují. Lze rozeznat části úlu  
s larvami, zavíčkované komůrky, ko-
můrky s medem a prý pokud má po-
zorovatel štěstí, spatří někdy i králov-
nu se zeleným terčíkem na hrudi (tu si 
chovatel označí pro snadnější rozliše-
ní). 

●  Skvělý�zážitek�předává� 
Alena�Janurová

ré chrání včely před dotěrnými zraky, 
na rozumnou chvíli umožní za sklem 
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to, co slyšeli a tím vychovávali sobě rov-
né a zejména v rodinách i mladší a mladé 
členy. Dostali i informační letáčky a do-
poručující brožurky. Kromě nehmotného 
zranitelného prostoru v PC a mobilu se 
vyplatí i obezřetnost při ochraně osob-
ních věcí, nemovitostí a vlastní bezpeč-

Varování není v této době nikdy 
dost, ale nikdo si nepřeje, aby strašilo. 
Proto město pozvalo na přednášku o 
současných hrozbách ve finanční oblasti 
odbornici z krajského ředitelství Policie 
ČR prap. Veroniku Borovičkovou. Pre-
ventistka 5.6. v DPS poměrně malému 

POLICIE�VARUJE!
množství seniorů velmi přívětivě a velmi 
pochopitelně vysvětlovala, čemu může 
být nejen senior vystaven v kyberprosto-
ru. Všichni přítomní pozorně naslouchali, 
chvílemi žasli nad „vynalézavostí“ pod-
vodníků a takříkajíc zapisovali si rady „za 
uši“. Byli požádáni, aby dále šířili a sdíleli 
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ukázkami svých modelů. Všem, kdo se 
podílel na této akci, patří velké DÍKY. 

●  Za�MDDM�Olča�Procházková

Bylo sobotní ráno 1. 6. a počasí nám vy-
loženě přálo – lilo a lilo. Nakonec se po-
časí umoudřilo a děti, kterých dorazilo 
199, si mohly užít stanoviště, která pro 
ně byla od všech skvěle připravena.  

MÁMY V ÚVALECH a jejich přebalování 
miminek bylo úžasné. SKAUTKY potrá-
pily děti s vázáním uzlů. HÁZENKÁŘI si 
testovali budoucí hráče, kdo se trefí do 
brány. U HASIČŮ hořel domeček, a tak 
se muselo hasit. S RYBÁŘI se chytala 
večeře, sice dřevěná, ale chutnala by. 
KARATISTI měli super dráhu a byla fuš-
ka jí proběhnout. AIKIDÓ a jejich kotoul 
nebyla také žádná sranda. Šifrovací hra 
od MĚSTSKÉ KNIHOVNY všem zavařila 
hlavičky. Tenisovou školu, která nedo-
razila, nahradila MYSLIVOST, která bude 
novým kroužkem v MDDM. MODELÁŘI 
nám DEN DĚTÍ zpříjemnili praktickými 

DEN�DĚTÍ�S�ÚVALSKÝMI�SPOLKY

nosti při riziku přepadení. Přesto lze žít 
v klidu, beze strachu, když si rady policie 
vezmeme za své a neuděláme ze sebe 
snadné terče. 

Městská policie rozdala všem přítomným 
bezpečnostní odrazové pásky, přívěsky  
a navštívenky a uklidnila nás, že jsou tady 
pro občany 7 dní v týdnu. 

●  Přítomna�byla�Alena�Janurová
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rodružství, ale nikdo ho neposlouchá. 
Mnozí se později snaží najít to, co na-
lezl Martino, ale nedaří se jim to. Vidí, 
že poklady naleznou ti, kteří se rozhod-
nou jít po neznámé cestě jako první. Je 
to příběh o odvaze, touze, odhodlání  
a víře. Pokud tyto vlastnosti v životě 
nechybějí, můžou se dít zázraky.

Představení proběhlo pod režijním ve-
dením Mileny Červenkové, která vede 

Pod tímto trochu tajemným názvem 
sehrál divadelní kroužek MDDM Úvaly 
představení, které proběhlo ve čtvrtek 
13. června 2024 v Centru volnočaso-
vých aktivit Pětašedesátka. Hra vznik-
la podle povídky, kterou napsal italský 
autor moderních pohádek pro děti  
i dospělé Gianni Rodari. Vodítkem pro 
divadelní hru byl návrh scénáře od 
Miroslavy Vydrové. Děj vypráví o úsilí 
a vytrvalosti malého Martina, pro ně-

CESTA,�KTERÁ�NIKAM�NEVEDLA�
hož je záhadou ukazatel na jednom 
rozcestí na cestu, která nikam nevede. 
Rozluštění se nedoví od rodičů, ani na 
telefonický dotaz, ani od ředitele ško-
ly nebo uklízečky. Všichni se ho zbaví 
s poznámkou, ať se nestará o zbyteč-
nosti. Martino se rozhodne řešit záha-
du sám a vydá se na strastiplnou ces-
tu. Říká si, že na konci každé cesty vždy 
něco je. Nachází poklad, kterým po 
návratu obdaruje přátele. Líčí své dob-
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divadelní kroužek už několik let. Děti 
vytvořily báječnou partu, navzájem se 
respektují a spoustou vlastních nápa-
dů hru dotvořily. Hrály s chutí a elá-
nem, bez chyb a jak nejlépe dovedou.

Kromě výkonu herců je namístě ocenit 
doprovodnou hudbu na klavír, profe-
sionální ozvučení a osvětlení. To vše 
přispělo ke zvýšení umělecké úrovně 
představení, které děti už před úval-
skou premiérou předvedly na přehlíd-
ce divadelních souborů v Praze.

Závěrečný dlouhotrvající potlesk obe-
censtva byl oprávněným oceněním za 

 
●  Text�a�foto� 

Vladislav�Procházka

předvedený herecký výkon. Talent dětí 
je příslibem, že o nich v budoucnu ještě 
uslyšíme.

výstavy patřily i malé čarodějnice, které 
vytvořily malé děti. Skutečný oheň byl 
symbolicky nahrazen videoprojekcí. 
Přesto situaci jistila kolona hasičských 
vozů na obrázcích podél schodiště.

Výstavu doplnila experimentální 
tvorba z videokroužku Davida Fuxy.  
Z množství vystavených prací bylo zřej-
mé, že se v městském domě dětí a mlá-

deže daří podchytit zájem o výtvarné 
umění a aktivně tvořit. 

Ukázalo se, že umění dává každému 
člověku možnost vyjádřit své předsta-
vy, pocity a emoce.

 ●  Text�a�foto�Vladislav�Procházka

ký celek. Na výstavě byla drobná dílka  
i velkoformátové obrazy. Nejmenší děti 
pod vedením Hany Novosádové vytvo-
řily kresby a malby hasičů nebo dráčků, 
starší děti zhotovily papírové pávy, na-
kreslily obrázky počítačovou grafikou 
a předvedly ukázky street artu. Obrazy 
inspirované starými mistry pocházely 
z kroužku vedeného Davidem Fuxou. 
Keramické sopky zpracovaly děti pod 
vedením Ely Krejsové a zavěšené ohníč-
ky a ohnivé misky byly z kroužku Anny 
Mexbauerové. Obrazy s tématy srdce  
a slunce pocházely z oddělení Ivy Fíko-
vé. Nechyběli ani pohádkoví ptáci ohni-
váci nebo dráčci z kroužku Jany Krejso-
vé. Přívěsky a náramky u drakovy hlavy 
svědčily o tom, že se princeznu tento-
krát nepodařilo zachránit. K tématu 

Žádná materiální škoda však nevznikla. 
Pojmenování přírodního živlu se sta-
lo námětem výstavy, která proběhla 
ve dnech 9. až 14. června 2024 v ga-
lerii Městského domu dětí a mládeže 
v Úvalech. Podobně jako v minulosti 
šlo o přehlídku prací dětí a dospělých 
z výtvarných a keramických kroužků  
v závěru školního roku a bilancování za 
uplynulé období.

O názvu výstavy řekla vedoucí oddělení 
estetiky Iva Fíková: „Oheň jako všude 
přítomný živel je zvlášť v posledních le-
tech častější a v létě dokáže ničit celé 
oblasti. Nechtěli jsme ho uchopit z té 
špatné stránky, ale naopak jsme ho 
chtěli v kroužcích s dětmi pojmout růz-
norodě až pohádkově. Malé děti oheň 
zpracovávaly jako ohnivé ptáky a draky, 
větší se inspirovaly sluncem. S většími 
jsme oheň zpracovávali jako emoce se 
srdcem a s dospělými jako touhu nebo 
akt.“

Nebylo jednoduché uspořádat velké 
množství prací ve výstavním prostoru. 
Instalace byla náročná, ale členění do 
tematických celků a zvolené vizuální 
ladění s převládajícími barvami červe-
ná, žlutá a černá vytvořilo harmonic-

OHEŇ�V�GALERII�MDDM�

HUDEBNÍ�ODDĚLENÍ�MDDM�
Hudební oddělení MDDM pořádalo ke 
konci školního roku opět několik hu-
debních akcí. 

6. června se konal závěrečný koncert, na 
kterém zahráli malí flétnisté, klavíristé  
a kytaristé z kroužků Petra Nováčka, 
Petry Kuklové, Karly Štěpánovské a Ka-
teřiny Muniové.  Děkujeme všem zú-
častněným za parádní hudební výkony 
a početnému publiku za podporu!

10. června vystoupili na koncertě (za-
měřeném letos na klasickou hudbu) 
mladí klavíristé a houslisté. Slyšeli jsme 
spoustu světově známých skladeb  
a děti i rodiče si jejich provedení moc 
užili.

13. června se příjemného kytarového 
odpoledne na Vinici  již tradičně ujal 
Petr Borůvka  a děti z jeho kytarových  
a ukulele kroužků. Kromě muzicírování 
si děti mohly i upéct buřtíka a pro ty, 
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OHLÉDNUTÍ�ZA�TANEČNÍ�SEZONOU�JARO�2024
Taneční skupina MDDM Rytmus Úvaly 
čítá pro letošní sezonu 11 soutěžních 
týmů. Navštívili jsme celkem 28 soutěží, 
což je v průměru skoro 300 hodin tance, 
18 000 minut dřiny a 1 080 000 vteřin ab-
solutního štěstí. Letošní přípravu jsme 
nepodcenili, technicky jsme se zdoko-
nalili, ještě více jsme stmelili kolektivy a 
úspěchy se zaslouženě dostavily. 

Nejúspěšnější letošní skupinou se sta-
la naše RIV Art Dance s choreografií 
„WHERE WOULD WE BE?“ pod taktov-
kou sesterského dua Áni a Káji Poupo-
vých. Desetičlenná skupina dosáhla na 
nejvyšší příčky v prestižních tanečních 
soutěžích a zaslouží si velký obdiv nás 
všech. Choreografie je dechberoucí, 
technická úroveň je fenomenální a ta-
neční projev je nutné vidět na vlastní 
oči, protože je to nepopsatelný záži-
tek. Právem jsou dvojnásobnými Mis-
try České republiky (Taneční skupina 
roku 2024 a Festival tanečního mládí 
ve Svazu učitelů tance) a také obsadili  
3. místo na Mistrovství České republiky 
– Czech Dance Organization. 

Neméně významný úspěch zazname-
nala juniorská skupina RIIIA Art Dance  
s choreografií FAMILIAR v čele s Te-
rezkou Rothovou.  Dívky obsadily na 
Mistrovství České republiky – Czech 

se za tento rok dokázaly naučit. Předa-
li jsme mnoho krásných cen a odměn 
tanečníkům za celoroční tvrdou práci, 
progres a zlepšení. Touto krásnou a po-
vedenou akcí jsme si připomněli, kolik 
práce se za tento rok udělalo, jak šikov-
né máme děti, jak nenahraditelní naši 
lektoři jsou. Potvrdili jsme si, že jsme 
jedna velká rodina, která miluje tanec  
a jsme spolu strašně rádi!!!

Touto cestou děkuji všem lektorům TO. 
Jsou to neobyčejní lidé, kteří svojíi prá-
ci dělají skvěle. Jejich kreativita nemá 
mezí, tvoří krásné věci a děti je milují!!! 
Obdivuji jejich odbornost, preciznost, 
odhodlání, smysl pro humor a hlavně 
bezmeznou trpělivost.  Děkuji také paní 
ředitelce MDDM Úvaly Janě Krejsové, 
která taneční oddělení velmi podporu-
je, je nám kdykoliv nápomocná a je tu 
pro nás ve dne v noci. Vytváří nám per-
fektní zázemí k naší celoroční činnosti  
a za to jí patří obrovské díky. V nepo-
slední řadě děkuji všem rodičům za 
fandění a podporu, tvoříte nám nesku-
tečnou atmosféru na soutěžích a bez 
vás by to nešlo!!!

Přeji všem krásné prázdniny, hodně 
odpočinku a budeme se těšit na vidě-
nou v novém školním roce. 

Dance Tour nádherné 3. místo a přida-
ly také bronzovou pozici z Mistrovství 
České republiky – Czech Dance Orga-
nization. Zatančily tak krásně, že pro 
mnohé z nás je to nezapomenutelný 
zážitek.  

 Na pohárových soutěžích se nám daři-
lo obzvlášť skvěle, zejména streetovým 
skupinám, artovým týmům, ale i disku 
a mažoretkám. Za zmínku stojí úspěch 
Marie Kořínkové, která v mažoretko-
vém sólu třídy C, v kvalifikačním kole, 
obsadila krásné 3. místo. Největším 
dříčem, který se stará o tři streetové 
bandy je Helča Prchalová. Nebyla sou-
těž, kdy by nedovezla se svými svěřen-
ci medaili. Nejvíce se jí dařilo v dětské  
a dospělácké kategorii. 

Poslední akcí TO v této sezoně byla 
závěrečná taneční akademie, která se 
konala v Městském divadle v Kolíně.  
V nádherných prostorách se představi-
ly děti ze soutěžních i nesoutěžních ta-
nečních kroužků. Děti předvedly vše, co 

kteří se nemohli zúčastnit, byla celá 
akce přenášena online.

Všem dětem a lektorům hudebního od-
dělení děkujeme.

●  Eliška�Dvorská���
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●  Kateřina�Krajíčková
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POSLEDNÍ�DNY� 
ŠKOLKY�V�TOMTO�
ŠKOLNÍM�ROCE
Školní rok s blížícím létem vždy nabírá na obrátkách,  
a než se nadějeme, loučíme se s předškoláky i celým 
školním rokem. 

Konec školního roku je vždy přímo nadupaný akcemi, výlety 
nebo projektovými dny. S dětmi se vydáváme do nejrůzněj-
ších zoologických zahrad, na hrady, zámky, navštívili nás te-
rapeutičtí pejskové nebo pořádáme i bublinkové show. Vel-
ký úspěch měla u dětí exkurze na pražském letišti.

Jiný druh kulturního zážitku jsme dětem nabídli ve spolu-
práci s MAP Brandýsko v úvalské „65”, kde na děti čekala 
vážná hudba pro nejmenší a představení „Jak šli muzikanti 
do světa”.

Velkou pozornost a péči jsme věnovali i přípravám velkého 
svátku – Dne dětí. I letos jsme pro děti připravili velký zážit-

kový den na téma Disney.
     
Našli jsme samozřejmě 
čas i na vzdělávací progra-
my. Pro děti to bylo napří-
klad téma „Do světa” aneb 
základy první pomoci  
a naši pedagogové se 
vzdělávali na celodenním 
sobotním školení peda-
gogické diagnostiky, které 
bylo organizováno výhrad-
ně pro naši školku, aby-
chom mohli téma lépe in-
tegrovat na naše potřeby.

Na prázdniny máme velké 

plány a čeká nás spousta práce, abychom pro děti na září 
vše vylepšili, opravili, vymalovali a připravili. Pro nás je totiž 
poslední den školního roku prvním dnem zahájení generál-
ních prací. Všem – zaměstnancům, dětem i rodičům – moc 
děkuji za krásný školní rok a přejeme všem nádherné léto!

●  Jana�Hájková,�ředitelka

ZÁKLADKO,� 
PRÁZDNINY!
Další školní rok je za námi a my se můžeme ohlédnout  
a zhodnotit, jak se nám povedl. A povedl? Určitě ano!

Poslední měsíce školního roku, letní počasí – a předprázd-
ninová nálada je ve škole všudypřítomná. Všechna látka 
odučena, všechny písemky odevzdány, známky uzavřeny  
a vysvědčení vytištěno. A je tedy čas si konec školního roku 
náležitě užít. Třídy vyjely na nespočet školních výletů – od 
Lipna, Karlštejn až po Liberec, na kolech jsme zdolávali Krko-
noše a na trajektu vyrazili objevovat kouzla Londýna. 
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FITNESS�STUDIO�FREEMYME,�SLIEMA
mětech angličtina, odborná angličtina 
a v ostatních odborných předmětech.

Spolupráce s mým nadřízeným, který zá-
roveň byl mým mentorem, byla pro mě 
velice přínosná. Pravidelně jsme kon-
zultovali možnosti úpravy a zdokona-
lení webových stránek. Postupně jsme 
přidali nový obsah, včetně stránek vě-
novaných aplikaci Freemyme a stránky  
o jednotlivých lekcích.

Během svého pobytu jsem bydlela  
s dalšími pěti dívkami v jednom 
apartmánu. Sdílení prostoru nebylo 

Jmenuji se Anežka Kučerová a již třetí 
rok studuji obor Mediální komunikace 
na Střední odborné škole pro adminis-
trativu Evropské unie. Letos jsem měla 
neuvěřitelnou příležitost zapojit se do 
programu Erasmus+ a vydat se na za-
hraniční praxi na Maltu. 

Celý měsíc jsem pracovala ve Fitness 
Studiu Freemyme. Mojí náplní práce 
bylo starat se o pohodový a plynulý 
chod podniku a také tvorba a úprava 
webových stránek. Ty jsem upravovala 
pomocí programu Wordpress, kde jsem 
přidávala obsah a snažila se je co nejlé-
pe vylepšit. Vedle toho jsem měla mož-
nost uplatnit své znalosti získané v před-

žádným problémem a společně jsme 
zvládly vše, co přinesl každodenní ži-
vot na Maltě. Občas jsme se potýkaly  
s místní hromadnou dopravou, ale díky 
naší odhodlanosti jsme se vždy dosta-
ly tam, kam jsme potřebovaly. Ať už 
zmíněnou hromadnou dopravou nebo 
pěšky. Navštívily jsme řadu zajímavých 
míst, jako je Gozo, Victorie, Valletta  
a Marsaxlokk. To nám přineslo spous-
tu nezapomenutelných zážitků a velice 
jsme se s holkami sblížily. 

Místní obyvatelé byli vstřícní a otevře-
ní. Komunikace v angličtině byla snad-

Ve škole jsme si uspořádali krásné Úvalské veršování – reci-
tační soutěž žáků prvního stupně – a verše různých autorů 
zazněly v podání celkem 54 žáků! Nechyběla ani již tradiční 
soutěž „Mistr Kuchtík”, kterou si přijela obdivně natočit i TV 
Prima, za účasti starostky našeho města a kapely Divokej 
Bill, nebo tematické červnové pátky v režii školního parla-
mentu (no-bag day, pyžamový den, sportovní den a symbo-
licky na vysvědčení den formálního oblečení). A všichni jsme 
se již tradičně dojímali u slavnostního vyřazování deváťáků, 
budete nám, bando, chybět!

Žáci nám 28. 6. radostně zamávali vysvědčením a rozutekli 
se zaslouženě na prázdniny. Pro nás to je startovní výstřel 
pro naplánované prázdninové „akce”, jako je rekonstrukce 
toalet na budově D, opravy podlahy na chodbě C1, instala-
ce profesionální a vysoce úsporné myčky ve školní jídelně  
a spoustu dalšího. 

A když se ohlédneme zpátky za celým školním rokem, byl 
moc fajn a my už se vlastně těšíme na ten další. Ale to až po 
prázdninách! 🙂

●  Tým�ZŠ�Úvaly
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ná, ačkoliv jsem se na začátku obávala 
přízvuku lidí z různých kultur, a že jich 
je na Maltě dost. V průběhu času jsem 
ale zjistila, že to byly zbytečné obavy. 
Potkala jsem skvělé lidi, snad ze všech 
koutů světa. 

Když bych to měla shrnout, praxe 
ve Fitness Studiu mi poskytla cenné 
zkušenosti a dovednosti potřebné 
pro efektivní řízení podniku. Nauči-

Práce v dynamickém prostředí mě nau-
čila rychle reagovat na změny a přizpů-
sobovat se novým situacím.

Jsem vděčná za tuto zkušenost a děku-
ji všem, kteří se podíleli na organizaci, 
také děkuji pěti spolužačkám, se který-
mi jsem tento nezapomenutelný měsíc 
mohla strávit!

●  �Anežka�Kučerová

la jsem se být více zodpovědná, ko-
munikativní a sebevědomá. Získala 
jsem také hlubší pochopení procesů 
fungování studia a interních proce-
sů. Díky práci na webových stránkách 
jsem se zdokonalila v používání Wor-
dPressu a získala další dovednosti  
v oblasti tvorby a úprav webu. Komu-
nikace s klienty a zaučování stážistů 
mi dále poskytlo příležitost rozvíjet své 
organizační a komunikační schopnosti. 

    

KULTURA�A�VOLNÝ�ČASKULTURA�A�VOLNÝ�ČAS
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CÍRKEVCÍRKEV

ČESKÝ�DEN�PROTI�RAKOVINĚ�
Městská knihovna Úvaly se i v letošním 
roce přidala ke květinové sbírce Českého 
dne proti rakovině. Podařilo se nám vy-
brat celkem 9226,- Kč, což je o téměř dva 
tisíce více než loni. 

Upřímně děkujeme úvalským skautkám 
a skautům, že se do sbírky znovu zapojili, 

a od brzkého rána až do večera na ná-
draží žluté květy prodávali. Naše díky pa-
tří samozřejmě také všem, kteří si kytičku 
v knihovně nebo na nádraží koupili a do 
sbírky přispěli. 

●  Za�MěK�Úvaly�Kateřina�Werkman

MALOVÁNÍ 

Před koncem letošního školního roku 
pořádala Církev československá husit-
ská v Úvalech  na zahradě malování 
dětí a maminek na téma KYTIČKA PRO 

CÍRKEV�ČESKOSLOVENSKÁ�HUSITSKÁ� 
V�ÚVALECH

A tak vyprošuji pro nás všechny po-
žehnání, aby naše cesty byly přímé                    
a všechny naše stezky  a záměry se zda-
řily:

VŠEMOHOUCÍ VĚČNÝ BOŽE,
TYS CHRÁNIL ABRAHAMA  
NA VŠECH JEHO CESTÁCH.

PROSÍME, OCHRAŇUJ I NÁS,                                                                      
KTEŘÍ SE VYDÁVÁME ZE 

SVÝCH DOMOVŮ NA CESTU.                                                                                       
BUĎ NAŠÍ POMOCÍ V NEBEZPEČÍ,                                                         

PRŮVODCEM NA CESTĚ, 
V ÚNAVĚ OSVĚŽENÍM  

A V PROTIVENSTVÍ ZÁŠTITOU,  
ABYCHOM SE TEBOU VEDENI  

DOSTALI TAM,  
KAM SMĚŘUJEME,                                                                                                

A ŠŤASTNĚ SE VRÁTILI  
DO SVÝCH DOMOVŮ.

PROSÍME O TO SKRZE JEŽÍŠE KRISTA.                                                      
AMEN

●  �Jitka�Pokorná,� 
farářka CČSH v Úvalech

MAMINKU. Po vyhodnocení se účastníci 
malování mohli občerstvit a poté obdr-
želi odměny. 

Z jejich výkresů jsme pak uspořádali 
minivýstavku v Husově kapli.

POŽEHNÁNÍ NA CESTU

Máme dobu letních prázdnin a dovole-
ných. Určitě skoro každý z nás vycestu-
je si odpočinout  za hranice svých do-
movů do míst blízkých i vzdálených.

    

ORGANIZACE�A�SPOLKYORGANIZACE�A�SPOLKY

Memoriál L. Báči v Čelákovicích pro-
běhl za deštivé soboty 20. 4. Z Úval 
jeli mladší žáci a dorostenci. Původně 
bylo v plánu závodit se dvěma družstvy 
mladších, den před soutěží jsme jedno 
družstvo zrušili. V tom, které zůstalo, 
jsme najednou museli udělat změny  
a nakonec jsme povolávali náhradníka 
ještě ráno před soutěží. Takže první 
pokus byl tréninkový a až druhým po-
kusem se družstvo mladších žáků vy-

MEMORIÁL�L.�BÁČI�V�ČELÁKOVICÍCH
na okresní kolo. První pokus se úplně 
nevydařil, nějak se zamotala hadice  
a rozpojila se... Ale ve druhém pokusu 
kluci ukázali, kdo přijel obhájit loňské 
vítězství! Soupeře nechali daleko za se-
bou a utíkali se převléknout z mokrých 
a studených dresů. Byla to náročná so-
bota, ale stálo to za to! Sportovní sezo-
na začala medailemi.

●  �Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

houplo na medailové 3. MÍSTO. Uf, tak  
i přes všechny komplikace, naši nej-
menší umí závodit a čelit konkurenci! 
Chvíli jsme měli pauzu, závodila kate-
gorie starších žáků, ve které přes veš-
kerou snahu trenérů nemáme dosta-
tek členů soutěžního týmu. Lehce po 
obědě přišel na řadu dorost. Do naše-
ho týmu jsme povolali kluky z Nehvizd, 
Škvorce a Říčan, vzhledem k následují-
cím závodům jsme to brali jako trénink 
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Poslední dubnovou sobotu jsme vy-
razili na celý den do Klučova na šede-
sátky a na stovky- soutěže jednotlivců  
v běhu přes hasičské překážky se zapo-
jováním hadic. Nejprve závodily starší 
žákyně – Johanka Nováková a Adélka 
Braunerová, první závody na této trati 
holkám přinesly 11. a 35. místo. Potom 
se na start postavili mladší žáci. Svou 
první zkušenost v této disciplíně zís-
kali Dan Kubín a Hynek Rosín na 25.  
a 27. místě. Filip Kučerka doběhl na 32. 
místě, Tonda Dvořák na 8. místě. První 
medaile jsme se dočkali zásluhou Jana 
Černušky a jeho 2. místa! Všichni do-
rostenci závodili na vysokých překáž-
kách, tedy v kategorii staršího dorostu, 
aby si vyzkoušeli disciplínu pro soutěž 
družstev. Na 6. místě se umístil Jan 

KLUČOVSKÁ�ULICE�2024
Kučerka, na 4. místě Tomáš Černuška. 
Trojici, která prvně vyzkoušela vysoké 
překážky, uzavřel Vašek Kostlivý na 
2. místě. Vítězem kategorie staršího 
dorostu se pak stal Tomáš Geisler. 
Alča Šmídlová v kategorii dorostenek 
obsadila 9. místo a Johanka Nováková  
5. místo. Ani jeden platný pokus ne-
zaznamenal Petr Zetek, na 11. místě 
doběhl JD Růžička. Nakonec běžely  
i trenérky, Klárka Klímová obsadila 6. 
místo a Alena Tesařová 2. místo. Bylo 
to náročné, ale oproti minulému roku 
vyšlo počasí. Testování formy také vy-
šlo na výbornou a 4 medaile pro Úvaly 
jsou jen třešinka na dortu!

●  �Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

Hra Plamen 2024 se konala o víken-
du 11. – 12. 5. v Čelákovicích. Postavili 
jsme nakonec jen jedno družstvo mlad-
ších žáků, i když nám chodí dětí na  
2 družstva, státní svátek a ředitelské 
volno udělalo své...i tak ale děti soutě-
žily s největším nasazením a prodaly, 
co se na tréninku naučily. Jenom letos 
při nás nestálo úplně štěstí, na 4x 60 m 
napoprvé nesepnula časomíra, běh se 

HRA�PLAMEN�V�ČELÁKOVICÍCH
jedině to, že nás nedoprovodili kama-
rádi v kategorii starších žáků, dětí na 
kroužek chodí dost, ale ne moc pravi-
delně a před hasiči a tréninkem dávají 
přednost jiným aktivitám. Doufáme, že 
se za rok situace zlepší, protože druž-
stvo starších žáků složí i mnohem men-
ší sbory, než jsou právě Úvaly.

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

musel opakovat, závodníci sbírali zbyt-
ky sil… A pak nám ve štafetě požárních 
dvojic stačila malá chyba a už jsme se 
propadali pořadím... Nedělní požární 
útoky nás tentokrát nezachránily. Na 
jedničku nevyšel ani jeden pokus, na-
opak soupeřům se dařilo. Odjeli jsme 
letos bez medailí, ale musíme uznat, že 
konkurence byla letos fakt silná. Celko-
vě jsme si soutěž užili a smutné je snad 

V sobotu 25. 5. ráno vyrazila družstva 
mužů a žen na okresní kolo v požárním 
sportu již tradičně do Čelákovic. Na 
dráze už na nás čekaly překážky na 100 
m jednotlivců. Po slavnostním nástupu 
se šlo závodit. Muži tradičně sváděli 
bitvu s favority z Tehovce, na stovkách 
za nimi zaostali o pouhou vteřinu. Ženy 
vybojovaly součtem tří časů jasné ví-
tězství v první disciplíně. Potom se drá-
ha zásluhou technické čety přestavěla 

OKRESNÍ�KOLO�DOSPĚLÝCH�V�POŽÁRNÍM�
SPORTU

hrály a obhájily tak i loňské celkové ví-
tězství a postoupily do krajského kola, 
které se bude konat v polovině června 
v Mladé Boleslavi. 

Všem závodníkům gratulujeme, Ven-
dulce a Radkovi děkujeme za „brigá-
du“ na pozici pomocného rozhodčího  
a technické čety.

●  �Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

na štafetu 4 x 100 m s překážkami. Ani 
jednomu úvalskému týmu se nedařilo, 
tak jak by si představoval, muži zapsali 
další druhé místo a ženy dokonce třetí. 
Nic ale nebylo ztraceno, zbývala ještě 
poslední disciplína, požární útok. Tam 
jsme ostudu rozhodně neudělali, ale 
muži opět sklonili hlavu před celkový-
mi vítězi z Tehovce a zařadili se za ně 
na druhé místo v útoku i celkově. Ženy 
zachovaly chladnou hlavu, útoky vy-

Den po okresním kole dospělých (26. 5.) 
jsme se na stadion v Čelákovicích zase 
vrátili, tentokrát s dorostem. Čekaly je 
stejné disciplíny jako dospělé, ale první 
se běžela štafeta, až potom stovky a na 
závěr útoky. Družstvo úvalských doros-

HOŘKÉ�VÍTĚZSTVÍ�DOROSTU�V�OKRESNÍM� 
KOLE

nulého roku, k Tomáši Geislerovi, To-
máši Černuškovi, Janu Kučerkovi, Janu 
Závorkovi a Vaškovi Kostlivému se při-
dal Honza Procházka ze Škvorce, On-
dra Černý a Kuba Maloweczk z Říčan, 
s útoky nám vypomohl Dan Kuželík  

tenců postoupilo z okresu na krajské 
kolo. Bylo totiž jediné družstvo dorosten-
ců, nicméně vítězství v okrese nebyl náš 
cíl, brali jsme ho jako generálku na kraj. 

Tým společně trénoval od podzimu mi-



Tématem výpravy byly hvězdy. Nejprve  
v noci děti trénovaly odvahu a pobyt 
ve tmě díky kouzelné studni, která jako 
magnet přitahuje padající hvězdy. Kdo 
studnu našel, mohl si odnést jednu 
hvězdičku pro štěstí na památku. 

Ti nejstatečnější z benjamínků vyrazi-
li bez rodičů jen s vedoucími napřed 
– cestu vlakem a autobusem jsme  
s přehledem zvládli, i když byla oprav-
du dlouhá. Čekání na rodiče si děti 
ukrátily v bazénu a vůbec jim nevadilo, 
že voda měla sotva 20 stupňů. 
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z Nehvizd. Ještě před měsícem měl tým 
velmi kvalitní stovkaře (viz. článek Klu-
čovská ulice), do okresu vyladil štafety, 
útoky... A pak 10 dní před soutěží na 
tréninku jedna zlomenina a na soutěži 
druhá (úplně stejná, aby si chlapci ne-
záviděli). 

Na kraj pojedeme díky pomoci dalších 
závodníků z okresu a budeme bojovat 
ze všech sil, i když jsme si to předsta-
vovali trochu jinak. Jedinou dorosten-
ku Johanku Novákovou jsme půjčili 
do družstva dorostenek z Říčan, které 
bohužel skončilo až na druhém místě  ●  Alena�Tesařová,�SDH Úvalya do krajského kola nepostoupilo.

V neděli 2. 6. jsme opět zamířili na 
stadion v Čelákovicích, kde se konalo 
okresní kolo v běhu na 60 m s překáž-
kami mladšího a staršího žactva. Měli 
jsme závodnici mezi staršími dívkami  
a 7 závodníků v mladších žácích.  Bylo 
5 postupových míst v každé kategorii 
do krajského kola a navíc se běželo bez 
kladin (jen mladší, kteří nemohou mít 
tretry), protože byla mokrá dráha. 

Všichni předvedli krásné a kvalitní vý-

OKRESNÍ�KOLO�JEDNOTLIVCŮ�NA�60�M�
S�PŘEKÁŽKAMI

Kluci, velká gratulace a hodně štěstí na 
kraji! Johanka Nováková si odskočila 
z dorosteneckých stovek na šedesát-
ky, musela tedy zrychlit hlavně práci 
s hadicemi a vybojovala postupové  
2. místo!!! Krajské kolo se bude konat  
v neděli 8. září a bude tady „doma“  
v Čelákovicích. To je dobře, známe to 
tam.

●  �Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

kony a POLOVINA našich zástupců vy-
bojovala postup na kraj! Honzík Čer-
nuška 2. místo, Tonda Dvořák 3. místo, 
Filip Kučerka 5. místo, Hugo Matěja 8. 
místo, Hynek Rosín 9. místo, Dan Kubín 
10. místo a Aleš Polák 14. místo z cel-
kem 29 závodníků! 

Do kategorie mladšího žactva spadá 
5 ročníků, my jsme měli zastoupeny 
všechny a jsou do poloviny startovního 
pole! 

Družstvo dorostenců se v neděli  
9. 6. zúčastnilo krajského kola dorostu  
v Rakovníku. Na kraj jsme chtěli, makali 
celý rok a jak už jsme psali, na okrese 
se nám to rozpadlo. Nicméně k Tomá-
šovi, Honzovi a Vaškovi z Úval, Honzovi 
ze Škvorce, Kubovi a Ondrovi z Říčan 
přibyl Filip z Tehovce, aby nás bylo 
aspoň 7 – ti nejlepší z celého našeho 
okresu Praha - východ. Nebylo vůbec 
jednoduché někoho najít, když jsme 
byli sami na okrese a většina kluků 

SENZAČNÍ�POSTUP�NA�MISTROVSTVÍ�ČESKÉ�
REPUBLIKY

Celkové DRUHÉ MÍSTO z devíti týmů ve 
Středočeském kraji znamená postup 
na Mistrovství České republiky doros-
tu v Písku, které se bude konat 30. 6. 
Dorostenci letos válí, letos už druhá 
republika je největší odměnou a my si 
ji pojedeme hlavně užít! Držte nám pal-
ce, po prázdninách vám o ní budeme 
vyprávět.

●  �Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

netrénovala na vysokých překážkách. 
První disciplínou v Rakovníku byla šta-
feta, v níž se kluci oproti okresu zlepšili 
o 4 sekundy! Soupeři nestačili, zapsali 
jsme 1.místo. Útok jsme taky malin-
ko zlepšili, ale rezervu tam teda ještě 
máme, tak bereme 3. místo. A teď už 
jen stovky, sečíst 5 nejrychlejších časů 
a moc nepropadnout pořadím. Po ce-
lém dni osobáky sice nepadaly, ale  
u všech to bylo podobné a naši stovkaři 
se zařadili na 4.místo. A to nám stačilo! 

Druhý víkend v květnu jsme s oddílem 
benjamínků vyrazili na víkendovou vý-
pravu pod stan. Hlavním cílem výpravy 
bylo, abychom si před letním táborem 
pořádně potrénovali táboření. Stano-
vali jsme od pátku do neděle v Kostel-
ních Střimelicích na zahradě u mých 
prarodičů. 

STANOVÁNÍ�BENJAMÍNKŮ�U�„BABIČKY� 
A�DĚDY“�
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V květnu se oddíly Salamandr, Safira 
a Fénix vydaly společně na Kozí plácek 
dobýt pevnost nepřítele. 

Děti si vyrobily štíty a připravily papíro-
vé koule, kterými pak bojovaly v bitvě. 
Bitva dopadla úspěšně a cestou zpět 
jsme slavili vítězství. 

Akce se vydařila, měli jsme hezké po-
časí a děti se vrátily domů s úsměvem 
na tváři.

●  �Kateřina�Váchová

SKAUTSKÁ�BITVA�PAPÍROVÝMI�KOULEMI�

V sobotu 18. května proběhl v areá-
lu střediska Jiřího Bubáka v Úvalech 
skautský jarmark, během kterého 
měla veřejnost možnost nahlédnout 
nejen do kluboven v areálu, ale také  
i pod pokličku skautských činností.

Zahájení i závěr proběhl formou skaut-
ského nástupu, na kterém za zpěvu 
skautské hymny vlajková četa vztyčila 
státní vlajku. V areálu bylo možné si 
odpočinout v čajovně s dekami, pro-
hlédnout si promítání fotek ze skaut-
ských akcí v klubovně Bubudum, na-
koupit si výrobky světlušek a skautek  
a ochutnat napečené občerstvení  
v klubovně vlčat nebo navštívit před-
nášku o organizační struktuře Junáka. 

Mimo klubovny byl v areálu také vyba-
vený skautský stan, který si mohli děti 
i dospělí prohlédnout a navštívit. Nata-
žená slackline přilákala nejen děti, ale 
i dospělé. Nejinak tomu bylo v bojové 
aréně skautů, kde se bojovalo s moli-
tanovými meči. Díky spolupráci s les-

SKAUTSKÝ�JARMARK�2024
Pro mladší byla i možnost permanent-
ní fixy. Největší úspěch a návštěvnost 
měla střelba z luku na terč.

Moc jsme si celou akci užili a díky Pa-
dáčkovým fotkám a fotkám z fotokout-
ku máme vzpomínku i trvalou. 

Děkujeme všem, kteří se za námi sta-
vili na akci nebo na závěrečný oheň. 
Vážíme si vaší přízně a děkujeme za 
podporu.

●  �Kristýna�Štafenová�(Kitty)

ním klubem DÚLEK si návštěvníci moh-
li na ponku vyrobit svou hrací kostku 
a pájkou také vypálit čísla či obrázky. 

Druhý den jsme s dětmi vyrobili rake-
ty na „brčkový pohon“ a vyrazili jsme 
na celodenní výlet do Hvězdárny v On-
dřejově. Nejvíce zaujal dvoumetrový 
zrcadlový dalekohled, který je největ-
ší v Česku. Večer pak patřil grilování  
a volné hře. 

Výprava se povedla, všechny děti bez 
výjimky získaly novou babičku s dědou 
a společně jsme si užili krásné počasí. 
Věřím, že letošní tábor hravě zvládne-
me, a už se na něj moc těšíme! 

●  �Petra�Funioková�–�Padáček
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Krátce a jednoduše, velká zábava při 
dvouhodinovém setkání s harmoni-
kou, kde přišli zájemci, co si rádi za-
zpívají a s babičkami i vnučky a jedna 
vesele zpívala. 

Pan Karel Šochman by snad vydržel  
i další hodinu, vše bez přestávky. 

Při dalším setkání klubu jsme absolvo-
vali druhý ročník mezigeneračního 
turnaje Senioři ÚKD versus Žáci ZŠ. 

Za velkého soustředění a chvílemi  
i hlaholu po hodině a půl byl boj ukon-
čen, výherci odměněni, poraženým 
bylo zatleskáno a na společné foto-
grafii je vidět, kdo opět získal výhru – 
zaslouženě – žlutou figurku královny  
a poražený tým zeleného panáčka. 

Kdo? Hádejte, můžete dvakrát. 

Děti prvního stupně ZŠ náležitě tré-
novaly a vybíraly mezi sebou nejlepší 
hráče a vyplatilo se.

●  �Alena�Janurová

ÚVALSKÝ�KLUB�DŮCHODCŮ�HLÁSÍ

Domov seniorů v Úvalech, jehož zři-
zovatelem je Středočeský kraj, oslavil 
v dubnu 25 let od otevření. S mírným 
zpožděním, kvůli jistějšímu příjemné-
mu počasí, oslavil výročí Zahradní slav-
ností, ke které pozval i sousední klienty  
z DPS. 

Na programu byl od 10 hod. kurz 
sebeobrany, pak hudební vystou-

ZAHRADNÍ�SLAVNOST
která se zatím volně bavila či soutě-
žila v házení kroužků, porážením ku-
želek apod. Podle slov paní ředitelky 
Z. Jordánové šlo hlavně o to, aby si 
pohodu užil i personál, který se stará  
o klienty. Zdá se, že se to povedlo.

●  �Chvilku�pobyla� 
Alena�Janurová

pení se zpěvem známých písniček  
z nepříliš daleké minulosti, při kterém 
si zatancovali i právě ti pozvaní. Násle-
doval oběd – pečené selátko. Nejdřív 
ovšem byli obslouženi klienti DS, kteří 
jsou upoutáni kvůli věku či nepohybli-
vosti v pokojích. 

Druhá várka po opečení dozlatova 
čekala pak společnost na zahradě, 
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V lednu 2022 byl založen Spolek pro 
postavení pomníku (desky) odboje sta-
tečných  lidí z Úval, kteří se svou zpra-
vodajskou činností postavili nacistické 
zlovůli  a v roky připravovaném povstá-
ní zastavili 5. a 6. května 1945 jednotky 

SPOLEK�PRO�POSTAVENÍ�POMNÍKU�ODBOJE� 
A�JEHO�ČINNOST�V�LETECH�2022–2024

Hned roku 2022 jsme z návrhů vybra-
li podobu desky z ocelového plechu  
o rozměrech 1 x 2 m, corten je bezúdrž-
bový. Návrhy podali zhotovitelé, umě-
lečtí kováři. Desky ponesou příslušnou 
dataci a jména statečných lidí z doby 

wehrmachtu a SS na 36 hodin, takže 
velmi pomohli bojující Praze. V Úvalech 
žili i vojáci čs. zahraniční armády. Další 
deska ponese jména lidí, kteří vystupo-
vali proti komunistické totalitě. (B. Trn-
ka, Vl. Struska).

Byl čtvrtek 6. 6. 2024 a opět je tu další 
náš výlet, tentokrát smět Dvůr Králové. 

Pokud se domníváte, že jedeme do 
ZOO, samá voda. Tentokrát jsme zamí-
řili do Galerie minerálů a drahých ka-
menů.  Jedná se o soukromou sbírku s 
6 600 exponáty z celého světa. 

Všechny nás oslovilo nepřeberné 
množství různých minerálů, o nichž 
jsme nevěděli, že vůbec existují. Od 
zlata, achátů, olivínů až po sádrovce, 
zkameněliny a mamutí stoličku. Spous-
tu různých kamenů z Čech, překvapení 
byl výtah, který má zadní stěnu z gra-
nátů. Prostě nádhera.

Po obědě jsme se rozjeli na nedalekou 
přehradu Les Království. Přehrada se 
začala stavět r. 1910, byla dostavěná 
1920. Je to romantická stavba, přímo 
jako z pohádky a přitom zadržuje vodu 
z Krkonoš, aby nebyly záplavy. 

VÝLET�DO�LESA�KRÁLOVSTVÍ

●  �Eva�Pilátová,� 
Svaz�postižených�civilizačními� 

chorobami�Jirny,� 
Šestajovice,�Zeleneč

Taky domek hrázného s věží je přímo 
pohádkový.

Tak příště zase jinam za poučením  
a radostí.    

Bylo hezké počasí a nás čekala návště-
va zámku a pohled na soutok Labe  
a Vltavy. 

Výhled z vršku na obě řeky, pod námi 
vinice, kde se pěstovalo víno už za Kar-
la IV., prostě nádhera.
 
Potom následovala prohlídka zámku, 
kde dodnes žijí Lobkovicové. Měli jsme 
štěstí na průvodkyni, a tak jsme se do-
zvěděli hodně o historii i současnosti. 
Po obědě jsme se přesunuli k Regio-
nálnímu muzeu, kde jsme zhlédli zají-
mavosti a dozvěděli jsme se o historii 
Mělníka a pak následovalo to, co naše 
srdce hodně potěšilo. Výstava kočárků 
ze zaniklé Liberty, mnohé z nás v nich 
vozily své děti, ale i starší kočárky v kte-
rých vozili nás naši rodiče. Dětské hrač-

NÁŠ�VÝLET�DO�MĚLNÍKA�9.�5.�2024

Více na www.spcch.cz/zo-jirny

●  �Zapsala�Eva�Pilátová,� 
SPCCH��ZO�Jirny,� 

Šestajovice,�Zeleneč

ky, které nám připomínaly naše dětství 
a mládí. 

Osvěženi výbornou zmrzlinou jsme se 
odebrali na cestu k domovu, tak zas 
příště. 
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Možná to bude znít neuvěřitelně, ale  
aikidó již v Úvalech cvičíme 10 let! 
Začínali jsme pouze s dětmi, brzy se 
ale přidali i dospělí a ke konci desáté  
aiki-sezony máme 38 dětí, 18 juniorů 
(teenagerů) a 20 dospělých členů. 

A co se konkrétně v té desáté sezoně 
událo?

V září jsme začali ještě ve Studiu Lucie 
Kalové, ale o pár týdnů později pro-
běhlo velké stěhování do tělocvičny  
ZŠ Úvaly. 

Na konci října do Čech podruhé dorazil 
šihan Hiroshi Fujimaki (7. dan Aikikai), 
aby nám předvedl, jak se cvičí v Hombu 
dojo v Japonsku. Šihan Fujimaki dora-
zil v předstihu, aby si prohlédl Prahu, 
která je vyhledávaným cílem mnoha 
zahraničních návštěvníků a v Japonsku 
se o ní dobře ví. 

AIKIDÓ�ÚVALY�VSTOUPÍ�DO�DRUHÉHO� 
DESETILETÍ�

2. – 3. prosince 2023 se v Praze kona-
la Zimní škola ČAA pod vedením naše-
ho českého šihana Miroslava Kodyma 
(6. dan Aikikai). Tato národní stáž, je-
jíž součástí byly i zkoušky na danové 
stupně Aikikai (černé pásky), byla velmi 
intenzivní a zdařilá.

Na víkendovou stáž 28. – 29. října 2023 
se sjeli aikidisté z celé Evropy a šihan 
Fujimaki nám hned poté přislíbil ná-
vštěvu i v roce 2024. Dá se předpoklá-
dat, že se mu líbí Praha i organizace 
stáží, na kterých se podílí i úvalští ai-
kidisté.

protektorátu, hlavně nositelů Čs. váleč-
ného kříže 1939, vyřezané laserem. 

Byl založen transparentní účet 761 438 
7002/5500, kde se zatím podařilo shro-
máždit Kč 25 000. Peníze získává spolek 
také organizováním vycházek, na říjen 
a listopad chystá procházku po Úva-
lech na téma Květnové povstání 1945  
a bude se snažit dojednat prohlídku ro-
mánského kostela v Kyjích, jenž je čin-
ností a výzdobou spjat s arcibiskupem 
Arnoštem z Pardubic. 

Seznam jmen hrdinů je umožněn studi-
em mnoha archívů, poněvadž předsed-
kyně L. Mandová dopisuje knihu o pro-
tektorátu  1939–1945, o nesvobodném 
životě a statečném odboji v okrese Čes-
ký Brod a okolí. Úvalům bude věnována 
část v 3. a 4. díle. Jsou průběžně psány 
články do ŽÚ, které se zabývají jednot-
livými událostmi a osobnostmi z doby 
protektorátu. (Oznámení o založení 
spolku, Akce Gitter, Vl. Jankovský, 24. 
10. 1942 – Baumanova rodina a atentát 
na R. Heydricha, Židé žijící v Úvalech, 
Květnové povstání 1945, Protinacistic-
ký odboj v Úvalech, Stolpersteiny – Ro-
senbaumovi, Pavel Rosenbaum a jeho 
po 80 letech nalezený hrob atd.).

Takže návrh desky, materiál a zho-
tovitel jsou připraveny. Jména sta-
tečných v odbojových organizacích 
jsou objevena. Část nákladů je shro-
mážděna. Návrh na umístění je měs-
tem předložen.

Získá spolek dotaci? Sami občané mo-
hou finančně celý náklad dvou zamýš-
lených desek ve výši 120 000 zajistit. 
(Tak to dokázali v Nehvizdech.) Bez do-
tace lze ale připravit jen malou tabulku 
se sdělením o protinacistickém a proti-
komunistickém odboji.

Členové spolku si uvědomují zvláš-
tě před oslavou 80. výročí ukončení  
2. světové války 8. května 1945 mo-
rální význam připomínání povinnosti 
postavit se proti zlu, které čeká jen na 
svou příležitost. Bez znalosti dějin jsme 
hlavně před volbami manipulováni po-
pulisty, kteří pracují buď se strachem, 
nebo jako KSČM s nabídkami úlev pod-
nikatelům. Se znalostí historie si vždy 
dovedeme představit, jak katastrofál-
ně by „lákavé nabídky“ dopadly pro de-
mokracii a svobodu.

●  �Lenka�Mandová

V městské knihovně jsou rozdávány 
záložky s webovými stránkami spolku 
www.uvaly.cz/spolek-pro-pomnik, 
na nichž lze najít základní program. 
Předsedkyně občas uvádí fakta či po-
známky na svém  facebooku. Spolek 
požádal o oznámení účtu na streetli-
ght města.

Vloni žádal spolek o dotaci v par-
ticipativním rozpočtu města, kde  
o preferenci rozhodují občané. Spolek 
skončil na 4. místě. Letos se žádost ne-
zdařila podat kvůli administrativnímu 
nedorozumění. 

Spolek podal žádost o dotaci u hejt-
manky Petry Peckové, vše je v jednání.
Zastupitelstvo města ideu postave-
ní pomníku v roce 2022 odsouhlasilo. 
Spolek diskutuje dva roky s vedením 
města o umístění desky, lze však vyu-
žít i stěny soukromého objektu, nejlépe  
v centru. Poslední odpovědí starostky 
M. Rydvalové je návrh na umístění v Ji-
ráskově ulici na uliční stěně terasy 
hotelu Budka proti nádraží. Spolek 
navrhuje vedlejší pravou stěnu základ-
ní školy směrem do parku, což bylo sta-
rostkou odmítnuto.



    
27SPORTSPORT ŽIVOT ÚVAL 7–8/2024

V neděli 3. prosince 2023 trochu  
v předstihu dorazil do tělocvič-
ny ZŠ Úvaly Mikuláš s andělem  
a čerty, aby zkontroloval aiki-hříš-
níky (naštěstí jeho kniha hříchů 
byla relativně tenká). Děti si moh-
ly vyzkoušet techniky na čerty  
a odnesly si začerněné obličeje a slad-
kosti.

Před vánočními svátky jsme absolvo-
vali ještě další tradiční akci - vyhánění 
zlých duchů neboli očista Misogi. Hodi-
nové mávání mečem hodně lidí odra-
dí, ale máme v oddíle spoustu malých 
dětí, které to zvládly a pak se ještě udi-
veně ptaly: „To už je konec? My chceme 
ještě sekat.“ Zapojilo se i několik rodičů 
(ne-aikidistů), kteří v tom nechtěli ne-
chat své ratolesti samotné.
 
O víkendu 20. – 21. ledna 2024 jsme 
opět  vyrazili do Prahy na Národní stáž 
Technické komise ČAA, která byla za-
měřena na zkouškový řád na žákovské 
stupně kjú. 

24. – 25. února 2024 přijel z Lipska na 
svou třetí stáž v Čechách šihan Philippe 
Orban (7. dan Aikikai) a české aikidisty  
z celé republiky nalákala jeho prezen-
tace aikidó v kombinaci s mečem (ka-
šima no tači).

Ke konci aiki-sezony 2023–2024 už 
jsme začali připravovat naše juniorské 
a dospělé aikidisty na žákovské stupně 
kjú a první příležitost byla Národní stáž 
v České Třebové 27. – 28. dubna 2024 
pod taktovkou Tomáše Šalamouna  
(5. dan Aikikai). Původně jsme pláno-
vali kandidátů méně, ale přihlášení na 
poslední chvíli zkrátilo dobu nervozity  
a ukázalo se, že všichni byli připrave-
ni. Anežka úspěšně složila zkoušky na  
6. kjú, Jana a Nikol na 5. kjú a Petr na  
4. kjú. Zkoušky byly dlouhé, ale moc 
pěkné – všem moc blahopřejeme.

měkkém tatami předváděli kotrmelce. 
V neděli 2. června 2024 k nám do Úval 
dorazil Aleš Hruška (5. dan Aikikai), kte-
rý po tréninku spolu s Liborem a Pav-
lem odzkoušel deset úvalských aikidis-
tů na 5. kjú – konkrétně (v abecedním 
pořadí): Elišku, Elišku, Elišku (ne, neza-
sekla se klávesnice, opravdu máme tři 
Elišky), Jonáše, Láďu, Lexu, Maxe, Sašu, 
Šárku a Terku. Přestože bylo kandidátů 
takové množství, zacvičili všichni skvě-
le a ukázali úvalské aikidó v dobrém 
světle. Všem moc gratulujeme.

Hned další prodloužený víkend 7. – 
9. června 2024 se v Trnavě konalo  
30. výročí Slovenské asociace aikidó 
pod vedením pravnuka zakladatele 
aikidó a Hombu dojo-cho Mitsuteru 
Ueshiby. Na Slovensko se vypravila po-
četná česká výprava včetně úvalského 
zástupce.
 
Po uzávěrce tohoto čísla nás ještě če-
kalo několik akcí:

• Dětské zkoušky v Úvalech v neděli  
16. června 2024, kdy dětští aikidisté 
(začátečníci i pokročilí) ukázali, co se za 
ten minulý rok naučili, a odnesli si za-
sloužené diplomy a nové pásky.

• Národní stáž v Řečanech nad Labem 
22. – 23. června 2024 pod vedením To-
máše Šalamouna (5. dan Aikikai), kde 
měly na zkouškách své želízko v ohni 
i Úvaly.

V létě si snad trochu odpočineme, 
protože nás v polovině července čeká 
„pouze“ týdenní Letní škola ČAA (s po-
řadovým číslem 29) pod vedením ši-
hana Daniela Vettera (7. dan Aikikai) 
ze Švýcarska v Přerově. Tím uzavřeme 
jubilejní desátou sezonu, kterou plánu-

Protože i učitelé s černými pásky  
se musí učit, vyrazilo úvalské trio ve 
složení Libor, Pavel a František o víken-
du 18. – 19. května 2024 do Prahy na 
stáž Šidóšakai a Júdanša (učitelé a no-
sitelé danových stupňů Aikikai). Šihan 
Miroslav Kodym (6. dan Aikikai) tam 
všem pokročilým aikidistům České aso-
ciace aikidó předával své zkušenosti  
a vysvětloval propojení aikidó a aiki-
ken. 

Víkend 1. – 2. června 2024 byl z pohle-
du aiki-akcí velmi nabitý. 

Na svou již 31. stáž dorazil do Prahy  
z Ženevy šihan Gildo Mezzo (7. dan Ai-
kikai) a na pražském Balkáně se opět 
cvičilo aikidó v kombinaci s kašima nó 
tači. Šihan Mezzo je dalším ukázkovým 
příkladem toho, že aikidó se dá cvičit  

i v pokročilém věku (letos slaví své 79. 
narozeniny).

Zároveň se stáží v Praze probíhal v so-
botu 1. června 2024 v Úvalech pod zá-
štitou MDDM Úvaly Den dětí, kde měli 
úvalští aikidisté své stanoviště a děti na 
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z toho úvalských 10. Všichni naši závodnici podali skvělé vý-
sledky. 

Zlaté kovy vybojovali: Robert Vojtěch (kata 13 let), Voj-
těch Šebela (kata 14 let), Kája Mládková (kumite 14 let)  
a Ema Bělohradová (kumite 15 let). Stříbrné ocenění zís-
kali: Pavel Vilímovský (kata 12 let), Pepa Voseček (ku-
mite 12 let) a Ema Bělohradová (kata 15 let). A bronz 
si odvezli: Maruška Houšková (kumite 13 let), Hon-
za Pšeja (kata 14 let), Adam  Charvát (kumite 14 let)  
a Ema Bělohradová (kumite tým dívky 15–17 let).

Celkem jsme vybojovali 11 medailových ocenění!!!

Děkuji všem borcům za pěkné výkony a skvělou reprezenta-
ci nejen našeho města, ale i naší země. Zvláštní poděkování 
patří i městu Úvaly a Národní sportovní agentuře jako dlou-
hodobým podporovatelům našeho klubu. 

●  Jana�Konečná,
předsedkyně Sport Úvaly

KONTROLNÍ�MEZINÁRODNÍ�TURNAJE�KARATE�
Kontrolní turnaje představují významné místo v kalendáři 
každého sportovce a trenéra. Slouží nejen k samotnému 
udržování v závodní rutině a psychickému otužování, ale 
mají za úkol ukázat silné a slabé stránky závodníka a ná-
sledně i směr tréninku. Velmi dobrá je i konfrontace v me-
zinárodním prostředí. Z tohoto důvodu jsme na jaře vyjeli 
na dvě soutěže do zahraničí. Prvního turnaje se zúčastnili 
především naši dorostenečtí a juniorští závodníci a druhé-
ho pak družstvo žáků A. Musím zkonstatovat, že oba závody 
splnily svůj účel!

Fujimura Cup 2024

O druhém květnovém víkendu se ve švýcarském Wettin-
genu uskutečnil 49. ročník tradičního turnaje Fujimura 
Cup, kterého se zúčastnilo 170 závodníků z 35 klubů ze  
7 evropských zemí: Švýcarska, Maďarska, Itálie, Francie, 
Portugalska, Německa a Čech. Český tým zastupovalo druž-
stvo 12 karatistů reprezentace a talentované mládeže,  
z toho 5 Úvaláků. Všem našim borcům se podařilo podat 
dobré výsledky a získat medailová ocenění. Zlatou příč-
ku vybojovali: Kája Mládková (kumite 14–15 let), Richard 
Vašek (kata 16–17 let), a Ondra Charvát (kata 18–20 let). 
Bronzová umístění získali Kuba Brázda (kumite 18-20 let) 
a kata tým Charvát, Vašek, Tříska (18 let a starší).  V počtu  
5 závodníků jsme obdrželi 5 medailí! 😊

Hungarian Open 2024

O prvním červnovém víkendu se náš klub zúčastnil  
3. ročníku mezinárodního turnaje Hungarian Open, jenž 
probíhal v Budapešti a zúčastnilo se ho 279 závodníků 
z Maďarska, Čech, Slovinska, Rumunska, Srbska a An-
glie. Českou republiku reprezentovalo 44 sportovců,  

jeme v září náležitě oslavit.

Zároveň se již podílíme na přípravách 
30. výročí České asociace aikidó, které 
oslavíme v Praze (hala Jedenáctka na 
Chodově) o víkendu 26. – 27. října 2024 
velkou stáží pod vedením dvou šiha-

ského aiki-vlaku, další sezonu plánuje-
me zahájit v polovině září, takže sleduj-
te naše webové stránky a Facebook.
 

●  �Pavel�Skalický,� 
vedoucí Aikidó Úvaly 

(www.aikido-uvaly.cz)�

nů – Hiroshi Fujimakiho (7. dan Aikikai, 
Hombu dojo) a Daniela Vettera (7. dan 
Aikikai). 

Jak vidíte, čeká nás velmi intenzivní ai-
ki-podzim. Pokud byste chtěli (vy nebo 
vaše děti) naskočit do rozjetého úval-



krásné prázdniny a těšíme se na viděnou v nové sezoně 
2024/2025.

Vše o házené v Úvalech najdete na našich stránkách 
www.handballuvaly.cz

Mladší žáci poslední utkání vyhráli, slaví vítězství ve středočes-
kém přeboru

●  Jiří�Dráb
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A-TÝM�MUŽŮ�MÁ�NOVÉHO�TRENÉRA
Nová sezona 2024/2025 sice začíná mu-
žům až v září, ale přípravy již dávno za-
počaly.  

Pod vedením nového trenéra Radka Sei-
dla celý červen házenkáři pracovali na 
hrubé fyzické přípravě. Klub chce touto 
cestou poděkovat trenérovi Zdeňkovi 
„Špendovi“ Paulovi za všechna léta, která 
u A-týmu strávil. V klubu pevně věříme, že 

Radek naváže na práci svého předchůdce 
a náš A-tým se bude výkonnostně posouvat dál. 

Trenér Zdeněk Paul se přesouvá k dorostu, kde spolu s dal-
ším zkušeným trenérem Martinem Dohnalem povedou naše 
dorostenecké týmy k postupu do prvních lig. V mladším  
i starším dorostu již nenastupují jen odchovanci našeho klu-
bu, ale také hráči jiných nejen středočeských klubů. Sportov-
ní centrum mládeže Středočeského kraje je projekt pod pa-
tronací kraje, který umožňuje nejen úvalským hráčům plnit 
si své sportovní sny. Jsme přesvědčeni o tom, že brzo se náš 
klub posune mezi házenkářskou elitu v obou dorostenec-
kých kategoriích.

V žákovských kategoriích skončili krajské soutěže až v červ-
nu a zde přinášíme konečná umístění našich týmů:

Mini žáci (ročník narození 2013, 2014) – 1. místo
Mladší žáci (ročník narození 2011, 2012) – 1. místo
Starší žáci (ročník narození 2009, 2010) – 3. místo

U žákovských kategorií dochází také ke trenérským změ-
nám, a i zde věříme v posun správným směrem. Klukům za-
čne příprava ji v polovině srpna a jejím vrcholem bude Letní 
sportovní soustředění v Týnci nad Labem.

DĚKUJEME VŠEM našim příznivcům za podporu v sezoně 
2023/2024. Velké poděkování patří rodičům za veškerou 
pomoc a čas, který klukům a klubu věnují. Přejeme všem 
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Dva kempy uspořádáme také v Dolních 
Břežanech. Florbalový na téma Kelti 
s podobným programem jako v Říča-
nech plánujeme od 29. 7. do 2. 8. O tý-
den dříve na stejném místě  proběhne 
sportovní kemp pro školky s tématem 
Zvířecí říše. I na něm si děti užijí spous-
tu pohybových aktivit. 

V Modřanech potom plánujeme dva 
tematické kempy. Horolezecký s výle-
tem na horolezeckou stěnu Smichoff 
a dvoudenním výjezdem na skály do 
Českého krasu s přespáním v Teepee 
proběhne od 12. do 16. 8. Šipkařský 
s nejlepším českým šipkařem Adamem 

STARTUJÍ�LETNÍ�KEMPY�SPORT�ACADEMY.� 
NA�ŠIPKY�S�ADAMEM�GAWLASEM�SE�MOHOU�
TĚŠIT�I�DOSPĚLÍ!�
Školní rok a s ním i sezona kroužků 
Sport Academy je definitivně za námi. 
Rozloučili jsme se s ní zcela novým tur-
najem Floorball Academy Cup. Na něm 
jsme v neděli 23 .6. ve sportovní hale 
v Dolních Břežanech představili úplně 
nový play-off formát, který do všech 
zápasů přinesl ještě větší dávku napětí 
a touhy po vítězství. To nejdůležitější, 
co zdobí turnaje naší akademie, ale zů-
stalo zachováno. Všichni hráči a hráčky 
zápolili čestně a den plný sportu si na-
plno užili. A o to nám jde především.

Letní prázdniny jsou pro naši akade-
mii sezonou příměstských sportov-
ních kempů. Na letošek jich chystáme 
rekordních devět. Hned tři florbalové 
proběhnou v Říčanech, první s téma-
tem Olympiáda od 8. do 12. 7., druhý 
ponese téma Survivor a těšit se na něj 
můžete od 15. do 19. 7., poslední na 
téma Ohnivý pohár připravujeme od 
22. do 26. 7. Kromě florbalu se můžete 
těšit také na plno dalších sportů v tělo-
cvičně i venku, návštěvu bazénu nebo 
výlet.

Kempy bude hostit i nedaleký Škvorec. 
V posledních dvou týdnech prázdnin 
se holky a kluci mohou těšit na velkou 
dávku nejrůznějších sportů a her na 
dvou turnusech Sport kempu Škvorec. 
Bonusem bude možnost přespání s tá-
borákem a noční bojovkou. 

Gawlasem plánujeme na 8. – 12. čer-
vence.

Šipky si ale s Adamem Gawlasem bu-
dou moci vyzkoušet i šipkaři nad 15 let 
a dospělí. V úterý 9. 7., středu 10. 7.  
a čtvrtek 11. 7. vždy od 15:00 připravu-
jeme dvouhodinovou lekci šipek Exclu-
sive s Adamem Gawlasem, na které 
účastníky zasvětí do tajů hry šipek na 
nejvyšší úrovni. Podrobné informace  
o kempu i lekcích pro dospělé nalez-
nete na https://funacademy.cz/camp/
summer-camp-sipky/.

Kompletní přehled všech kempů včet-
ně aktuálně volných míst naleznete na 
https://funacademy.cz/camp/. Těšíme 
se na vás i o prázdninách.

Od září se potom můžete těšit na rozší-
ření sportů, se kterými jsme letos zača-
li, i do dalších lokalit, jedná se například 
o šipky, badminton, ale i mnohé další. 

S rozšířením portfolia našich kroužků 
se pojí i to, že sháníme nové trenéry. 
Pokud byste se chtěli přidat do naše-
ho týmu a máte chuť trénovat nějaký 
sport či vést některý z kroužků z naší 
nabídky, ozvěte se nám na sekretari-
at@funacademy.cz, podrobné infor-
mace o tom, koho hledáme, najdete na 
https://funacademy.cz/kariera/.
 

●  Vít�Voltr
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Navždy jsme se rozloučili: 

Dagmar Smolíková
Milada Pivoňková
Jiří Čepek

Všem pozůstalým vyslovujeme upřímnou 
soustrast.

ČERVENEC�–�SRPEN�2024
∫ Již nelze zveřejňovat v „Životě Úval“ 

jména narozených dětí, životní jubilea  
a jména zemřelých v rubrice Společenská 
kronika. 

Uvést jméno a příjmení je možné pouze 
s  písemným souhlasem dotčené osoby, 

případně jejího zákonného zástupce. 
V případě zájmu o zveřejnění se obraťte 
na správní odbor MěÚ Úvaly, na email 
marie.cerna@mestouvaly.cz nebo tel.  
281 091 528, mobil 723 929 928. 

●  Marie�Černá,�matrikářka

    

SPOLEČENSKÁ�KRONIKASPOLEČENSKÁ�KRONIKA

    

INZERCEINZERCE

Naše prázdninové číslo Života 
Úval vám přináší opět hádan-
ku. 

Pozná někdo, kde probíhaly 
žňové práce u mlátičky na his-
torické fotografii?

Odpovědi s radostí přijme ale-
na.janurova@centrum.cz  

●  Alena�Janurová,� 
kronikářka  

    

OSOBNÍOSOBNÍ

SRAZ TŘÍD ZŠ ÚVALY – ROČNÍK NAROZENÍ 1963–1964
20. září 2024 v 19.00 hod. Hospůdka Na hřišti – Úvaly, Klánovická 1629.

V případě účasti kontaktujte Leonu Součkovou roz. Košařová tel. 606 824 925  
nebo Olinu Procházkovou roz. Zoulová tel. 602 681 878.

KOMINICTVÍ NĚMEC  
– čištění, revize,  

opravy.  
Telefon  

775 132 921

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH SPOTŘEBIČŮ
• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB STABILNÍCH

• REALIZACE A KONTROLY SPALINOVÝCH CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA – TEL: +420 608 153 818 

ŽŇOVÉ
PRÁCE
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Kominictví Mičkal – sídlo Úvaly
Tel.: 604 490 886

Web: www.kominiknapohodu.cz
Kompletní kominické služby

Opravy střech – klempířství.
Nátěry i jiné údržby.

Půjčovna hliníkového lešení.
603 723 486

Rozměry časopisu: před ořezem 216x303 mm, po ořezu 210x297 mm Rozměry zrcadla: 190x262 mm
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Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz

POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 622 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz

Psychoterapie a koučink
 na jihovýchod od Prahy

www.netraptese.cz
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AŽ  1 5 0 M ²  O B C H O D N Í C H  P R O S T O R

VÝHODY

100m² 3 místnosti
50m² 1 místnost
Po dohodě lze
změnit na byty

U Hostína 1776

po kompletní
rekonstrukci

3 parkovací místa
+ 1  zásobování

Klidná část Úval
naproti Bille

IHNED 

VOLNÉ

VOJEJTE

607 966 112
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